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Meziříčí je opět šampionem
Naše město se již potřetí umístilo 
jako šampion Zdravých měst, 
obcí a regionů České republiky. 

Škola Školní má 20 let
Oslavy základní školy nabídly 
jarmark, akademii žáků 
a zpřístupnění všech prostor.

Film představí život Vodičky
Dokument Zrození knihy 
natočil Libor Smejkal. 
Premiéra bude 12. prosince.

Od sportu přešel ke kultuře 
Ředitel Jupiter clubu Milan 
Dufek získal nejvyšší 
ocenění Kraje Vysočina.
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PRVNÍ ČÍSLO VELKOMEZIŘÍČSKA 
VYŠLO V SOBOTU 1. března 1919.

Milí spoluobčané,
na začátku prvního adventního víkendu mě potěšila vydatná sněhová nadílka, která 
přinesla tu pravou předvánoční atmosféru. Myslím, že to stojí za to i přes problémy, 
které zažíváme s dopravou a údržbou cest. Rozsvěcení vánočních stromků v místních 
částech i ve městě máme za sebou. Co nás čeká dál? Adventní a vánoční program je 
opět o něco bohatší než v předchozích letech. Odpovídá to naší snaze udržet Náměstí 
a střed města jako místo pro setkávání lidí.

Musím zmínit 20. výročí založení ZŠ Školní, které škola oslavila jarmarkem a žákov-
skou akademií. Panu řediteli Blažkovi a jeho týmu jsem poděkoval za dvě dekády per-
fektní práce s dobrými výsledky, což není zdaleka samozřejmé. Važme si bezpečného 
prostředí, kvalitního vzdělání, zdravé stravy a odpoledních kroužků, které naše školy 
nabízí. V nedávné stávce někteří učitelé vystoupili proti chystaným vládním úsporám. 
Věřím, že se nakonec dohoda najde, ale hlavně – že i přes své výhrady si pedagogové 
udrží vstřícnost ke změnám ve vzdělávání, které jsou nezbytné pro úspěch našich dětí 
v měnícím se světě.

My jako město nemůžeme přímo ovlivnit platy učitelů nebo obsah výuky. Staráme 
se ale o co nejlepší prostředí a dostatečné kapacity. V této souvislosti chci zmínit rekon-
strukci odborných učeben ve dvou školách. Například projekt základní školy Sokolovská 
jsme upravili, aby zahrnoval nucené větrání s rekuperací pro čerstvý vzduch a lepší sou-
středění žáků. V Mostištích je již hotová hrubá stavba druhé třídy mateřské školy, která 
se otevře příští rok. Pro ještě mladší děti od jednoho roku jsou určeny dětské skupiny. 
Nedávno jsme s městskou radou vyčlenili peníze na studii stavby pro dvě dětské skupiny 
na Hliništích, na kterou bychom mohli stihnout zažádat o stoprocentní dotaci.

V prosinci budeme schvalovat rozpočet města na příští rok, který zahrnuje 450 mili-
onů korun rozdělených na chod města, opravy a investice. Zároveň budeme rozhodovat 
o rozdělení grantů na kulturní, sociální a sportovní aktivity. Součástí finančního plánu je 
také čtyřicetimilionový kontokorentní úvěr, který nám pomůže zaplatit velké projekty 
do doby, než dorazí dotace. Jako celek je však rozpočet maximálně úsporný kvůli chys-
tané rekonstrukci náměstí. O dalším balíčku financí pak rozhodneme až v únoru, kdy 
bude známý přebytek rozpočtu z letošního roku.

Přeji vám krásné a veselé Vánoce!
Martin Kaman, místostarosta

PF 2024Veselé Vánoce a šťastný nový rok 
Merry Christmas and Happy New Year

Starosta města Ing. arch. Alexandros Kaminaras Místostarosta města Martin Kaman
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MĚSTO VÝRAZNĚ ZKVALITŇUJE SPRÁVU VĚCÍ 
VEŘEJNÝCH, POTVRDIL AUDIT

Město Velké Meziříčí za poslední tři roky 
výrazně zkvalitnilo správu věcí veřej-
ných, strategické plánování i zapojování 
veřejnosti, a zvyšuje tak kvalitu života ve 
všech směrech. Potvrdil to audit udrži-
telného rozvoje Místní Agendy 21, stát-
ního programu pro podporu udržitelného 
rozvoje obcí a regionů, který garantuje 
Ministerstvo životního prostředí.

Vedení města a pracovníci městského 
úřadu 8. listopadu v Jupiter clubu před členy 
pracovní skupiny MA21 a expertního týmu 

po třech letech obhájili audit udržitelného 
rozvoje Místní Agendy 21 v kategorii B. Ko-
mise hodnotila profesionalitu celého úřa-
du s důrazem na udržitelnost, koncepční 
rozvoj města, férovost a Velkému Meziříčí 
doporučila ucházet se pro příště o katego-
rii nejvyšší, tedy A. „Děkuji zaměstnancům 
jednotlivých odborů městského úřadu za 
profesionální přístup a řádné plnění dílčích 
úkolů. Ukazuje se, že dlouhodobá koncepč-
ní práce na vysoké úrovni nese své plody. 
Velké Meziříčí dle auditu postoupilo za 

uplynulé tři roky velkým krokem vpřed,“ 
uvedl starosta Alexandros Kaminaras.

Martina Strnadová

Místní Agenda 21 (MA21) představuje 
nástroj pro zavádění udržitelného roz-
voje na místní a regionální úrovni. Místní 
Agenda 21 je proces, který prostřednic-
tvím zkvalitňování správy věcí veřejných, 
strategického plánování a řízení a zapo-
jování veřejnosti zvyšuje kvalitu života 
ve všech jeho aspektech.

VELKÉ MEZIŘÍČÍ JE POTŘETÍ ŠAMPIONEM

Velké Meziříčí již třetím rokem patří mezi šampiony 
Zdravých měst, obcí a regionů České republiky. Oce‑
nění převzal starosta Alexandros Kaminaras v sále 
Parlamentu České republiky v pondělí 13. listopadu.

Členem asociace Národní sítě Zdravých měst ČR je Velké Me-
ziříčí od roku 2005. Pět let patřilo mezi začátečníky, jedenáct 
let mezi pokročilé a poslední tři roky je šampionem. Ocenění 
získalo za aktivní zapojování veřejnosti, strategické plánování, 
udržitelný rozvoj a zdraví.

„Takové nezávislé hodnocení našeho města zvenčí je pro 
mě potvrzením, že to v rámci českého kontextu děláme dob-
ře. Naše pracovní postupy při řízení samosprávy stojí na všech 
třech pilířích udržitelného rozvoje – environmentálním, ekono-
mickém a sociálním. V tom chceme i nadále pokračovat,“ uvedl 
starosta Alexandros Kaminaras.

Velké Meziříčí tak patří mezi ty, kteří nejvyšší pozici obhajují 
opakovaně. Vedle našeho města to jsou Kraj Vysočina, měs-
ta Brno, Jihlava, Chrudim, Kopřivnice, Litoměřice, Rožnov pod 
Radhoštěm, Praha 10 a 12 a také obec Bory. Nováčky mezi 
šampiony jsou Dačice, Jilemnice a Týnec nad Sázavou.

Martina Strnadová
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SÍDLIŠTĚ BEZDĚKOV ČEKÁ OBNOVA A OŽIVENÍ
Nová parkovací místa, řešení pěších tras, dopravy, zeleně i par-
kové úpravy v sídlišti Bezděkov přinese architektonická studie. 
Právě ji začala zpracovávat společnost City Upgrade a stane se 
základem pro postupnou revitalizaci lokality.

Sídliště s vícepatrovými bytovými domy většinou z osmde-
sátých a devadesátých let minulého století dnes již neodpovídá 
současným nárokům obyvatel. Potřebuje revitalizaci, která přine-
se komplexní řešení problémů lokality – ať již urbanistické, archi-
tektonické či krajinářské, ale i úpravu dopravního režimu v ulicích. 
Město po architektech žádá též koncepty úpravy pěších tras, cyk-
lodopravy, rozmístění mobiliáře a herních prvků, kontejnerových 
stání, veřejného osvětlení a bezbariérovosti. Obyvatelé lokality 
dostanou prostor k vyjádření svých připomínek a požadavků ve 

veřejné diskusi. Architektonická studie bude podkladem pro pří-
pravu projektové dokumentace a následná revitalizace bude pro-
bíhat v dílčích etapách.

V zadání studie je zahrnuta i hlavní dopravní tepna z centra 
města, která vede Hřbitovní ulicí a navazujícím asfaltovým chod-
níkem nahoru do sídliště. Dále se architekti zaměří na navýšení 
parkovacích míst, ale nikoli na úkor zeleně, přehodnocení stávají-
cích pěších tras včetně cest vyšlapaných v trávníku. Zpracují ana-
lýzu zeleně a navrhnou nové výsadby, prověří možnost obnovy 
stávajících dětských hřišť, u základní školy a praktické školy na-
vrhnou park se zázemím nejen pro děti.

Martina Strnadová

Prvních pět žadatelů z Velkého Meziříčí získalo od města pozemek 
pro výstavbu rodinného domu v nové rezidenční lokalitě na Hliništích.  
Prodej proběhl 14. listopadu na jednání zastupitelstva města.

MĚSTO PRODALO PRVNÍCH PĚT 
POZEMKŮ NA HLINIŠTÍCH

„Snažili jsme se nabídnout stavební poze-
mek v prvé řadě místním zájemcům. Aby-
chom zvýšili jejich šanci získat jej, neinze-
rovali jsme zatím prodej v širším regionu. 
To uděláme až v další vlně. Kol bude něko-
lik, s tím jsme počítali od začátku,“ uvedl 
starosta Alexandros Kaminaras.

Zájemců o stavební pozemek na Hli-
ništích bylo víc než čtyřicet. Jistinu ve 
výši 300 000 korun nakonec složilo pět 
žadatelů. „Někteří například chtěli koupit 
pozemek pro svoje děti, ale tak by nespl-
nili podmínku do pěti let postavit dům,“ 
vysvětlil starosta jeden z důvodů, proč si 
žádost rozmysleli.

Zájemci získali stavební pozemek za 
pevnou cenu. Los jim přidělil první volný 
pozemek dle pořadí jejich priority. Do 30 
dnů od dnešního jednání zastupitelstva 
dojde k podpisu kupní smlouvy, do 60 dnů 
musí být pozemek zaplacen. Nový majitel 
je povinen do 30 měsíců zajistit projekto-
vou dokumentaci, do 5 let postavit dům 
a po jeho kolaudaci se v něm přihlásit k tr-
valému pobytu na nejméně deset let.

Martina Strnadová
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DOBROVOLNÍCI ČISTILI KAMENY ZMIZELÝCH

Symbolicky při výročí Křišťálové noci dobrovolníci vyčistili Kameny zmizelých. Ve 
Velkém Meziříčí jich je osmadvacet a připomínají osudy našich židovských spoluob-
čanů, kteří zahynuli ve vyhlazovacích táborech nacistů.

Dobrovolníci s cídidly, kartáčky a hadry v rukou se sešli v pátek 10. listopadu na 
Rozkoši, aby vrátili loni a letos osazeným Kamenům zmizelých lesk. Zamířili na No-
vosady, Vrchoveckou i Hornoměstskou ulici. Kameny na Sokolovské již den předem 
vyčistili studenti gymnázia. „Ujala se toho skupinka maturantů v hodině němčiny. 
Dva z Židů také byli také zdejšími gymnazisty, a proto jsme si jejich kameny vzali 

STAROSTA PODĚKOVAL ZA KÁVU OD SRDCE
Skautky Ilonu Havlátovou a Marii Pro-
cházkovou 20. listopadu na radnici přijal 
starosta Alexandros Kaminaras, aby jim 
poděkoval za charitativní kavárnu.

Velkomeziříčským již dobře známá 
Káva od srdce pomáhá místním rodi-
nám poprat se s nepřízní osudu. Stojí za 
ní Ilona Havlátová a Marie Procházková, 
které za ni získaly cenu Gratias Tibi pro 

iniciativní mladé lidi. Charitativní kavár-
na skautského střediska od roku 2018 
pomohla již pěti rodinám. Naposledy 
přispěla třináctileté Terezce s dětskou 
mozkovou obrnou na neurorehabilitace 
ve speciálním centru.

„Je úctyhodné, co děláte. Moc si toho 
vážíme a děkujeme vám za to,“ poděko-
val oběma skautkám starosta Alexand-

ros Kaminaras. „Navíc nejde jen o vybírá-
ní peněz, ale i příjemný kulturní zážitek. 
Je to skvělý počin,“ dodal místostarosta 
Martin Kaman. Skautky připomněly, že 
jde o akci, na které se podílí ve finále 
třicet lidí. „Zapojí se skautské středisko, 
které má v našem městě velký potenci-
ál,“ zdůraznily obě dívky.

Martina Strnadová

pod patronaci,“ uvedla učitelka gymná-
zia Barbora Štindlová.

„Kameny čistíme dvakrát do roka. 
Vždy 14. května, kdy odtud Židé odchá-
zeli do Třebíče k registraci do transportu, 
který je pak 18. května odvážel do vy-
hlazovacích táborů. A podruhé 9. nebo 
10. listopadu, kdy si připomínáme proti-
židovský pogrom z roku 1938 v Němec-
ku, tzv. Křišťálovou noc, kdy byly vypalo-
vány synagogy, ničeny židovské obchody. 
Tato událost zasáhla i české pohraničí 
a ze Sudet se do Velkého Meziříčí zača-
li vracet židovští uprchlíci, kteří tu měli 
kořeny,“ vysvětlil historik Martin Štindl 
a dodal: „Čistění kamenů v tyto dny je tak 
naší symbolickou odpovědí, že na naše 
spoluobčany nezapomínáme.“

Ve Velkém Meziříčí tak vzniká síť 
patronů, kteří se o každý z osmadva-
ceti kamenů budou starat. „Ideálně po-
třebujeme dva na jeden kámen. Zatím 
stále máme volná místa,“ dodal Štindl. 
Zájemci se tak mohou hlásit na jeho 
adresu uvedenou na stránkách velko-
meziříčského Památníku holocaustu 
stindl@mza.cz.

Martina Strnadová
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autorka návrhu:
Ing. arch. Jasna Zemánková

autorky návrhu:
Ing. arch. Jasna Zemánková
Ing. Martina Drápelová

Půvabné zákoutí v ulici Mlýnská, která propojuje vjezd do centra s Novosady, je velmi oblíbené u maminek s malými dětmi. 
Bistro jim nabízí nejen zmrzlinu, ale také místo pro posezení a odpočinek při procházkách centrem.
Jednoduchou úpravou, předlážděním, trochou zeleně a umístěním kultivovaných laviček se z tohoto místa stane přívětivější 
zázemí pro každého, kdo se u bistra zastaví. Zároveň budou kolemjdoucí míjet hezčí malinké přirozené minináměstíčko.

ÚPRAVA PROSTORU PŘED ÁJOU V ULICI MLÝNSKÁ

autorka návrhu:
Ing. arch. Eva Uchytilová

autor návrhu:
TAM architekti s.r.o.

Připravili a zasíťovali jsme 21 poměrně velkorysých parcel pro budoucí rodinné domy. Tato územní studie je připravená tak, 
aby se zde budoucím obyvatelům žilo velmi dobře. Celé místo zapadá nejen do okolní zástavby, ale také do krajiny místa 
a nejsou zde žádné rušivé prvky ani s ohledem na obyvatele a ani s ohledem na životní prostředí.
Svou polohou v blízkosti městského centra a sousedstvím stávající obytné zástavby nabízí budoucím obyvatelům místo 
ideální podmínky. V těsné blízkosti jsou louky i les, takže mají lidé velmi blízko do přírody. Studie přímo nařizuje podobu 
budoucích domů i jejich oplocení, takže zde nevzniknou žádné stavitelské nešvary. Studie navrhuje ulice jako pobytové, to 
znamená s velkým množstvím zeleně a širokými chodníky. Parcely jsou už k dispozici pro zájemce.

Územní studie lokality Čechovy sady II je pro naše město nejtypičtějším příkladem toho, jak promyšlená práce architekta 
a urbanisty zlepší život obyvatel.
Na toto místo totiž už byl zpracovaný velmi nekvalitní a doslova odbytý návrh, který byl součástí územního plánu. Nekva-
litní a odbytý byl v tom, že počítal s nedomyšlenou hrstkou rodinných domů, téměř nahodile poskládaných v husté síti ulic 
kolem budoucího centra služeb a obchodů, a uzavřel lidem cestu do mimořádně hezkého a vlastně jediného kousku přírody 
v tom místě. Jednoduše řečeno: lidé by si postavili domek, kolem kterého by musel projet každý, kdo by jel do tamního ob-
chodu, a navíc by neměli z tohoto místa ani kam jít třeba vyvenčit pejska.
Tuto studii jsme nechali zpracovat znovu, tentokrát odborně. Ukázalo se, že rokli na okraji sídliště lze snadno proměnit 
v odpočinkový park s dobrodružnými prvky pro děti, rodinné domy lze snadno koncentrovat do klidné části a obklopit je 
zelení a navíc sem lze umístit i řadové domy a bytovky se zelenými vnitrobloky zahrádek a dokonce s dostatkem parkování.
Místo velmi nepříjemného místa tak vzniká skutečná další městská čtvrť, která budoucím obyvatelům nabízí pohodlí, klid, 
výhledy do zeleně a zároveň komfortní blízkost všeho zázemí města.
Nejlépe je to vidět na číslech. Zatímco původní plán počítal s 85 rodinnými domy a 220 byty v bytovkách, ve kterých by žilo 
763 lidí, podle nové studie může mít lokalita bezmála 1500 obyvatel v 33 rodinných domech, 282 řadovkách, 375 bytech 
v bytových, 336 bytech v multifunkčních a 90 bytech v řadových domech. A co je na tom nejlepší: i když se počet obyvatel 
čtvrti zdvojnásobil, všichni budou mít paradoxně více místa, více odpočinkových ploch, daleko větší podíl zeleně a lepší 
služby přímo v místě.

RODINNÉ DOMY: HLINIŠTĚ III

ČECHOVY SADY II: MÍSTO PRO ŽIVOT

Malá práce s velkým výsledkem. Navštěvované řeznictví stojí na křižovatce, která vznikla před normalizační stavbou velké 
budovy pošty. Jde o důležité místo na soutoku Oslavy a Balinky, a přitom nebylo nikdy vyřešeno s nějakým záměrem. Jsou 
zde zbytky trávníků, živořících u chodníků a silnic, populární zmrzlinový stánek a dlouhou dobu neopravovaný chodník.
Změnou podoby stánku, který bude stejný jako městské stánky na trhy a akce, úpravou zeleně do podoby půvabného mi-
niparčíku a předlážděním chodníku dosáhneme toho, že další zákoutí města dostane mnohem přívětivější podobu a bude 
se nám zde lépe pobývat.

ÚPRAVA PROSTRANSTVÍ PŘED ŘEZNICTVÍM MALEC

Seriál Město se mění představil jedenáct velkých i malých změn ve Velkém Meziříčí, jedenáct atraktivních 
investičních záměrů města, jedenáct staveb s viditelným účinkem. Některé z projektů jsou již v procesu, 
jiné brzy budou anebo jejich čas přijde ve chvíli příhodnějších dotačních příležitostí a finančních možností 
města. Všechny jsou však realistické a mají šanci na uskutečnění.
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MODRÁ ŠKOLA UŽ MÁ DVACET

„Naše škola vznikla na zelené louce a její 
budoucnost jsme tvořili my,“ uvedl ře-
ditel školy Petr Blažek v tělocvičně plné 
návštěvníků. Připomněl, že nejvíc záleží 
na učitelích a dětech. „Do dalších let ško-
le přeji hodně vzdělaných, vychovaných 

a úspěšných žáků a skvělé zaměstnance,“ 
dodal. Místostarosta Martin Kaman přidal 
poděkování za město: „Vážíme si bezpeč-
ného prostředí a kvalitního vzdělání, kte-
ré dáváte našim dětem. Vše šlape, jak má. 
Není to samozřejmé. Díky vám za to.“

Škola byla otevřená zájemcům po celé 
odpoledne až do večerních hodin. V tělo-
cvičně se žáci blýskli svými dovednost-
mi na akademii. Zazpívaly školní sbory 
Slunko a Harmonie, děti předvedly scén-
ky, tančily, skákaly salta, vyrobily a pro-
dávaly dárky, vánočně vyzdobily chodby 
i třídy, napekly cukroví, dělaly palačinky, 
nalévaly čaj a punč. Bylo na co se dívat, 
co obdivovat a radovat se spolu s nimi.

Martina Strnadová

Zpěv, hudbu, tanec i cvičení v tělocvičně doprovázela vůně perníčků, 
předvánoční jarmark na chodbách a pohoštění ve třídách. Tak Základní 
škola Školní oslavila dvacet let od svého otevření. Žáci, učitelé spolu 
s hosty, rodinami dětí a všemi návštěvníky se sešli 30. listopadu.
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VELKOMEZIŘÍČŠTÍ VZPOMNĚLI NA UDÁLOSTI 17. LISTOPADU

ZEMŘEL JINDŘICH HUBL

MUZEUM SLAVÍ SVÝCH 130 LET VÝSTAVOU

Připomenout si listopadové události 
z třicátých a osmdesátých let dvacáté-
ho století si k lípám na náměstí přišlo na 
čtyřicet místních lidí.

O půl sedmé večer, na kdy byl avi-
zován sraz, kladli pod lípu vzpomín-
kový věnec za město starosta spo-

lečně s místostarostou. Starosta 
vyjádřil všem přítomným svou vděčnost 
za účast a upozornil, jak důležité je na 
takové události nezapomínat. Násled-
ně je vyzval k tradičnímu zapálení sví-
ček a jejich položení pod lípu svobody. 
V sedm hodin se ve špitálním kostele 

svatého Kříže konal koncert. Ten zahá-
jila třemi renesančními písněmi altistka 
Monika Jägerová v doprovodu mladého 
klavíristy Vojtěcha Červenky. Červenka 
doprovázel i druhou zpěvačku večera – 
sopranistku Tamaru Morozovou.

Tina Kárníková

Stotřicetiletou existenci muzea ve Velkém Meziříčí připomíná 
výstava, jejíž vernisáž proběhla včera ve čtvrtek 23. listopadu. 
Bylo povídání, byla módní přehlídka a nechyběly řízky.

Lidé se včera v podvečer sešli na zámku, aby spolu s pracov-
níky muzea oslavili významné výročí instituce, která k našemu 

městu neodmyslitelně patří již 130 let. Vyslechli si slova ředi-
telky Ireny Tronečkové o počátcích i vývoji zařízení, jež shroma-
žďuje, uchovává a zpracovává a vystavuje sbírky, jimiž dokládá 
vývoj hmotné a duchovní kultury města a regionu. Přesně ta-
kový je totiž účel muzea, které ve Velkém Meziříčí vzniklo ještě 
dřív, než se stejné instituce dočkala okolní města jako Třebíč, 
Žďár nad Sázavou či Nové Město na Moravě. Své sbírky stě-
hovalo do různých objektů ve městě. „Posledních 75 let sídlí 
na zámku rodiny Podstatzky-Lichtenstein,“ uvedla Irena Tro-
nečková a zahájila kulturní program v zámecké jídelně, módní 
přehlídku modelů z konce devatenáctého až do poloviny dva-
cátého století. Poté se hosté přesunuli do výstavního sálu, kde 
se mohli seznámit s informacemi přibližujícími vývoj muzea od 
jeho počátků až do dnešních dnů představené na panelech. 
Texty a fotografie o zakladatelích, ředitelích a činnosti muzea 
v různých obdobích doplňují ukázky ze sbírek. Zajímavostí je 
video Jiřího Michlíčka zachycující události v muzeu v devadesá-
tých letech minulého století. Perličkou v něm je jedna z prvních 
návštěv členů rodiny Podstatzky-Lichtenstein na zámku.

Výstava je otevřená až do 31. ledna 2024 od úterý do ne-
děle v časech 9:00–12:00 a 13:00–16:00.

V neděli 10. prosince v 17 hodin proběhne zámecký adventní 
koncert. Více informací o akci naleznete na straně 25.

Martina Strnadová

Zemřel Jindřich Hubl, v letech 2010 až 2014 člen rady města a dlouholetý pracovník zdravotnické 
záchranné služby ve Velkém Meziříčí. Bylo mu 60 let.

„Jménem města Velké Meziříčí vyjadřuji upřímnou soustrast jeho rodině a nejbližším. Za jeho 
práci pro město Velké Meziříčí a jeho obyvatele mu patří velké poděkování a úcta. Jsem přesvěd-
čen, že životní odkaz pana Hubla bude přítomný dál nejenom prostřednictvím jeho rodiny, ale 
i činnosti všech lidí, kterým při výkonu profese záchranáře zachránil život,“ uvedl starosta Alexan-
dros Kaminaras. „Jako řidič záchranky působil bezmála 40 let. Vždy jsme na něm oceňovali jeho 
srdečnost, upřímnost a empatii k pacientům,“ napsali jeho kolegové záchranáři na FB ZZS. -red-
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26. 10. 2023 v 8:30 hodin přijala MP 
oznámení, že do areálu Výtahy s.r.o. 
zaběhl lovecký pes. Hlídka se na místo 
dostavila a společně se zaměstnanci 
psa odchytla. Při odchytu zjistili, kdo je 
majitelem psa. Toho kontaktovali, aby si 
psa převzal.

15. 11. 2023 v 13:00 hodin bylo na slu-
žebnu MP oznámeno, společně s žádos-
tí o součinnost, že z Výchovného ústavu 
VM utekly tři chovanky, které se zdržují 
u marketu Billa. Hlídka MP se dostavila 
na místo. Zajištěné chovanky následně 
transportovala do VÚDM VM. Další úko-
ny prováděla hlídka PČR.

19. 11. 2023 v 01:10 hodin kontaktoval 
řidič taxi služby hlídku MP a předal jí ná-
lez dámské peněženky. Nález byl zado-
kumentován a předán na ztráty a nále-
zy MěÚ Velké Meziříčí.

21. 11. 2023 v 10:30 hodin přijala MP 
oznámení od obsluhy čerpací stanice 
ZDAR, K Novému nádraží Velké Meziříčí, 
že v prostoru čerpací stanice byly nale-
zeny sluchátka a platební karta. Hlídka 
se dostavila na místo a nález převzala 
do úschovy. Následně byl na služebně 
MP nález zadokumentován a předán na 
ztráty a nálezy.

21. 11. 2023 ve 13:00 hodin přijala MP 
oznámení od personálu Farního úřadu, 
že muž měl znečistit prostor v kostele. 
Hlídka MP se dostavila na místo a iden-
tifikovala muže, který se opakovaně do-
pouští přestupků proti veřejnému po-
řádku. Za přestupek mu strážníci uložili 
pokuta příkazem na místě v několikati-
sícové výši.

Za uvedené období MP Velké Meziříčí 
odhalila 146 dopravních přestupků v ka-
tastru Velkého Meziříčí, které se týkaly 
především nedodržování dopravního 
značení a porušování obecné úpravy sil-
ničního provozu, a v městysi Křižanov, 
bylo odhaleno 251 dopravních přestup-
ků, které se týkaly překročení nejvyšší 
dovolené rychlosti na základě úsekové-
ho měření. Přestupky z Křižanova jsou 
oznamovány správnímu orgánu k dal-
ším úkonům. Přestupky, kterých se do-
pustili řidiči v katastru Velkého Meziříčí, 
řeší MP převážně na služebně pokutou 
příkazem na místě.

STRÁŽNÍCI 
INFORMUJÍ

SVIT SE PŘIPOJÍ NA ELEKTRIKU

INFORMACE OBČANŮM 
K POPLATKU ZA KOMUNÁLNÍ 
ODPAD PRO ROK 2024

Město podepsalo smlouvu se spo-
lečností ELprojekty Velké Meziříčí na 
vypracování projektové dokumentace 
na připojení lokality Svit na elektrickou 
energii.

Jde o vypracování projektové doku-
mentace pro územní rozhodnutí vede-
ní NN a vybudování rozvaděčů. Rozva-

děče budou sloužit k připojení zařízení 
určených pro pořádání kulturních akcí. 
Přesné umístění rozvaděčů stanoví 
na návrh zhotovitele objednatel podle 
možných podmínek připojení.

Projekt přijde na 48 tisíc korun 
a hotov by měl být nejpozději 28. červ-
na příštího roku. Petr Chňoupek

V důsledku změny obecně závazné vyhlášky týkající se komunálního odpadu 
tímto reagujeme na nejčastější dotazy.
1. Kdo je povinen platit za komunální odpad?
- fyzická osoba přihlášena ve městě
- vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou 
rekreaci (chata, chalupa…), ve které není přihlášena žádná fyzická osoba a která 
je umístěna na území města

Všichni vlastníci výše uvedených nemovitostí včetně cizinců s pobytem na 
území města jsou povinni splnit svoji ohlašovací povinnost, tzn. přihlásit se 
k platbě poplatku. Za nesplnění této povinnosti může být správcem poplatku 
(městský úřad) uložena pokuta dle daňového řádu.
2. Musím platit za chatu, i když tam nebývám a neprodukuji tam odpad? Ano.
3. Musím platit za chatu, i když odpad, který tam vyprodukuji, odvážím do popel-
nice v místě bydliště? Ano.
4. Když poplatek za chatu zaplatím, bude mi vyvážena u chaty popelnice?
Pokud je chata v oblasti mimo dosah svozu, není povinností města odpad odvážet.

Poplatek není vázán na skutečnou produkci odpadu, platí se za samotnou 
existenci obecního systému odpadového hospodářství – ze systému má pro-
spěch každá osoba přihlášená ve městě nebo vlastnící nemovitost na území 
města – má možnost uložit odpad na území města (sběrný dvůr, kontejnery, 
popelnice).

Městský úřad – odbor finanční
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ZPRÁVY
OD HASIČŮ

V neděli 12. listopadu 2023 před desá-
tou hodinou zasahovala jednotka pro-
fesionálních hasičů ze stanice ve Velkém 
Meziříčí společně s jednotkou dobrovol-
ných hasičů z Křižanova u dopravní ne-
hody dvou osobních automobilů. Nehoda 
se stala u Kozlova. Hasiči poskytli řidiči 
a spolujezdkyni předlékařskou pomoc. 
Následně oba zraněné předali zdravot-
níkům. Dále hasiči provedli protipožární 
opatření na vozidle, řídili dopravu a místo 
události technicky zabezpečili.

Ve středu 22. listopadu 2023 před sed-
mou hodinou zasahovala jednotka pro-
fesionálních hasičů ze stanice ve Velkém 
Meziříčí u dopravní nehody osobního 
a nákladního automobilu na 135. km 
dálnice D1 ve směru na Brno. Při neho-
dě nikdo nebyl zraněn. Hasiči provedli 
protipožární opatření na vozidle a místo 
události technicky zabezpečili.

npor. Jiří Doležal,
velitel stanice Velké Meziříčí

V úterý 7. listopadu 2023 před dvanáctou 
hodinou zasahovala jednotka profesio-
nálních hasičů ze stanice ve Velkém Me-
ziříčí u dopravní nehody nákladního au-
tomobilu na 146. km dálnice D1 ve směru 
na Brno. Hasiči poskytli zraněnému řidiči 
předlékařskou pomoc. Následně ve spo-
lupráci se zdravotníky zraněného trans-
portovali do vrtulníku, provedli protipo-
žární opatření a místo události technicky 
zabezpečili.

Srážka u Kozlova

Převrácené vozidlo

Nehoda u Velkého Meziříčí

HASIČI MAJÍ NOVÁ AUTA

VYSOKORYCHLOSTNÍ VÁHY JSOU 
ZNOVU V PROVOZU
Na silnici II/602 nad Velkým Meziříčím 
(ve směru na Stráneckou Zhoř) opět za-
čnou fungovat vysokorychlostní váhy. 
Nefungovaly více než dva roky, a to pro-
to, že si na ně dopravci stěžovali, že jsou 
nepřesné.

Jejich instalace už je hotová a nedáv-
no prošly testem, kdy přes ně přejížděla 
nákladní auta v předem daných rych-
lostech. Teď už fungují naostro. Úkolem 

vah je zachytit přetížené kamiony, které 
právě přetížeností doslova likvidují silni-
ce a opravy pak stojí krajské silničáře ne-
malé peníze. Vysokorychlostní váhy ne-
jsou v kraji zase až tak obvyklé. Krajský 
úřad ani nehodlá další financovat a spíše 
se zaměřuje na podporu mobilních vah.

Pokuty z vah bude i nadále zpracová-
vat městský úřad ve Velkém Meziříčí.

Petr Chňoupek

DEJTE POZOR NA PODVODNÍČKY
Blíží se Vánoce, a tak se více než jindy 
vyrojí i různí podvodníčci hrající na city 
vánočním časem zasažených lidí. Ani 
Velké Meziříčí není výjimkou.

Městská policie už zaznamenala 
několik hlášení, že se po městě pohy-
bují snědí muži a obtěžují kolemjdoucí 
jakousi sbírkou. Podobných podvod-
níků se pravděpodobně objeví v ad-
ventním čase více. Mějte se tedy na 
pozoru a neváhejte v případě podvo-
dem zavánějícím setkání kontaktovat 
městskou policii na telefonních číslech 
566 781 156 nebo 777 792 079.

„Městská policie Velké Meziříčí 
upozorňuje občany, aby si dávali pozor 
v závěru roku při poskytování finanč-
ních hotovostí pochybným osobám 
prokazujícím se jako osoby provádějící 
sbírky pro děti i dospělé s různým hen-

dikepem. Narůstá počet případů, kdy 
se jedná o podvodníky, kteří vybrané 
peníze použijí pro vlastní potřebu. Tyto 
osoby se zdržují především u super-
marketů a obchodních center, kde je 
větší anonymita a mohou oslovovat 
větší počet osob. Uvedené osoby by 
se měly na vyžádání prokazovat prů-
kazem – kartičkou sbírek, pro kterou 
tuto činnost provádějí, což by mělo jít 
ověřit u příslušných charitativních or-
ganizací. Kasičky, které používají, by 
měly být uzamčeny a zapečetěny ra-
zítkem organizace pořádající sbírku. 
Rovněž MP žádá občany, aby při po-
chybnostech neprodleně kontaktovali 
městskou policii, případně Policii ČR, 
které mohou podezřelé osoby prově-
řit,“ říká vrchní komisař Jan Klikar.

Petr Chňoupek

Sbory dobrovolných hasičů ve Velkém Meziříčí a v Olší nad Oslavou se dočkaly 
nových automobilů. Do svého užívání je převzaly minulý týden.

Jde o vozidla značky Man, která požární vestavbou opatřila firma Embefor se 
sídlem v Kuřimi. Oběma sborům se tímto pořízením vozidel podařilo obnovit vo-
zový park, kde v Olší nad Oslavou vozidlo nahradí několik desítek let starou Avii, 
která je již v rizikovém stavu, a ve Velkém Meziříčí skoro dvacet let starý doprav-
ní automobil značky Renault. Ve vozidlech je výbava dle vyhlášky č. 35/2007 Sb.

Na každé z vozidel přispěl stát 450 000 korunami a Kraj Vysočina 300 000 
korunami, zbytek doplatilo město Velké Meziříčí. Petr Chňoupek



www.velkomeziricsko.cz12

LIDÉ PŘIVÍTALI ADVENT
Lidé přivítali advent rozsvícením vánočního stromu a výzdoby po ce‑
lém městě. Stánky byly otevřené a náměstím voněla horká čokoláda 
a punč. Děti dováděly na kluzišti, z pódia zněla hudba, k dobré náladě 
hrál Pozemi band.
„Tradice, to je ochrana před omyly. Tradice 
jsou pevnými opakujícími se body v celoroč-
ním programu, ke kterým se můžeme upí-
nat v naději, že se lidé opět sejdou. V tom tkví 
jejich důležitost,“ uvedl starosta Alexandros 
Kaminaras. K jeho slovům se připojil děkan 

Jiří Kaňa, místostarosta Martin Kaman a pak 
už ředitel Jupiter clubu Milan Dufek za vy-
datné pomoci přítomných dětí odstartoval 
rozsvícení vánočního stromu. Ten se rozzářil 
v plné kráse a vůbec nebylo poznat, že den 
předtím pod náporem sněhu přišel o špičku. 

Pracovníci technických služeb však nepro-
dleně zapracovali na nápravě a smrk, který 
věnovala rodina Hortova, je nyní chloubou 
náměstí. Program první adventní neděle 
uzavřela pohádka v Jupiter clubu.

I v místních částech se o víkendu sešli 
lidé, aby rozsvítili vánoční stromy a po-
bavili se. Konaly se lampionové průvody, 
vystupovaly děti z místních školek a škol, 
podával se vánoční punč.

Martina Strnadová
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VÁNOČNÍ STROMY UŽ ZÁŘÍ I V MÍSTNÍCH ČÁSTECH
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Jako snad každý rok, i rok s koncovkou 23 má svá výročí. Nejvíce se 
vždycky zaznamenávají události nešťastné, ale staly se i příjemnější 
věci.

Stalo se před lety
1723 – VELKÝ POŽÁR MĚSTA
V minulosti se vařilo na otevřeném ohni, 
a tak se mohlo stát, že se oheň dostal 
širokým komínem na střechu. Tento pří-
pad označovali výrazem „vyšel oheň“. 
Tak vyšel oheň 17. května 1723 z lékárny 
na spodní straně náměstí a rychle se šířil 
po šindelových střechách. Vyhořelo 102 
domů, radnice, dvě městské brány a té-
měř celé předměstí Horní Město. Uhořeli 
čtyři lidé. V zámecké sýpce byly zničeny 
zásoby obilí. Zasažen byl také zámek, 
který prohořel až po sklepy. Následně byl 
přestavěn v barokní podobě. Tento požár 
připomíná obraz sv. Floriána v kostele 
sv. Mikuláše. Malíř K. F. Tepper na něm 
v dolní části zachytil hořící Meziříčí.

1823 – VELKÝ POŽÁR MĚSTA
Za sto let a přibližně ve stejnou dobu se 
situace opakovala. Dne 9. května 1823 
se vzňal tuk při smažení ryb v kuchyni 
syndika Engela, který bydlel jako měst-
ský zaměstnanec na radnici. Ze střechy 
radnice se pak oheň šířil ve směru větru 
vanoucího od západu. Vyhořely domy od 
Radnické ulice až po kostel Nejsv. Trojice 
na Moráni včetně vedle stojící kostnice. 
Rozlily se oba zvony z kostela. Celkem 
byla ohněm zničena radnice, Obecník, 
skoro 200 městských domů (např. „sta-
rá pošta“) a většina domů v Židovské ulici 

(dnes Novosady). Zahynulo jedenáct lidí 
a mnoho dobytka. Při opravě radnice byl 
ze strany od náměstí částečně odbourán 
vyzděný štít.

1923 – VÝBUCH VE SLÉVÁRNĚ
Dne 1. února 1923 došlo k výbuchu 
v Breitenbachově slévárně na Františ-
kově. Při lití válců se roztrhla forma a její 
část včetně rozžhaveného železa byla 
vymrštěna do výše. Kapky tekutého že-
leza spálily vše, čeho se dotkly. Zasaženi 
byli dělníci, zraněn byl také majitel firmy. 
Šest dělníků na následky zemřelo. Byli 
pochováni ve společném hrobě u dol-
ní zdi moránského hřbitova. Pomník je 
označen nápisem „Obětem svého povo-
lání“ a seznamem pohřbených.

1923 – NOVÉ BUDOVY SVĚTLÉ
Ústav pro výchovu dívek „Školy Světlá“ 
byl založen v roce 1901, zpočátku však 
byly třídy i pension v nájmu v různých 
domech po městě. Dne 8. 9. 1923 byly 
slavnostně otevřeny vlastní budovy 
školy, které byly později ještě rozšířeny. 
Ve 20.-30. letech byla škola vyhlášená 
a studovaly na ní i chovanky ze zahraničí. 
Její součástí byl ústav pro vzdělání uči-
telek domácích nauk, ústav pro vzdělání 
učitelek mateřských škol, cvičná mateř-
ská škola, dvouletá odborná škola, kurzy 
pro vychovatelky, rodinná škola, škola 

pro vedení domácností, kuchyňská ško-
la, kurzy pro domácí hospodářství, ško-
la pro rytmiku, jazyková škola, hudební 
škola, kurzy psaní na stroji, kurzy těsno-
pisu a účetnictví, odborná pokračovací 
škola, lidová pokračovací škola, speciální 
lidové kurzy, uměleckoprůmyslové spe-
ciální kurzy apod.

1893 – NÁRODOPISNÁ 
VÝSTAVA A VZNIK MUZEA
Jako příprava na Národopisnou výstavu 
českoslovanskou, která se měla konat 
v roce 1895, začalo sbírání historických 
předmětů. Velkou zásluhu na tom měl 
odborný učitel rolnické školy Ing. An-
tonín Večeř a výstavní odbor Národní 
jednoty pro jihozápadní Moravu včetně 
dámského odboru. Shromážděné ex-
ponáty byly vystaveny na Všeobecné 
krajské národopisné, průmyslové, hos-
podářské, umělecké a hasičské výstavě 
(tak zněl celý název), která se konala od 
26. srpna do 10. září 1893 a byla kromě 
národopisu zaměřena i na další obory. 
Část předmětů vystavených v oddílech 
umění a národopis se po skončení Kraj-
ské výstavy vrátila zpět k majitelům, část 
byla zakoupena nebo opět vypůjčena 
na národopisnou výstavu v Praze roku 
1895, kde tyto předměty tvořily součást 
vybavení horáckého statku. Po skon-
čení pražské výstavy zůstaly tyto věci 
pohromadě a staly se základem sbírek 
velkomeziříčského muzea, které si tak 
v letošním roce připomíná již 130. výročí.

Marie Ripperová

Nová budova Světlé na pohlednici

Dětství a profesní začátky uměleckého knihvazače a spisova-
tele, rodáka z Rožďalovic, jeho život v bývalé papírně u řeky 
Oslavy, práci v Tasově i Velkém Meziříčí, uměleckou tvorbu, zá-
libu v přírodě a další zajímavosti přináší nový filmový medailon, 
který režíroval a natočil Libor Smejkal. „Film o Stanislavu Vo-
dičkovi vznikl na popud Vlastivědné a genealogické společnosti 
a s finanční podporou města. 
V podstatě jsem jím navázal 
na svůj předchozí dokument 
o spisovateli a knězi Jakubu 
Demlovi z Tasova, který měl 
premiéru před pěti lety. Vo-
dička byl totiž jeho velkým 
obdivovatelem a přítelem, 
a též spousta vzpomínek a záběrů k filmu oba spisovatele pro-
pojovala,“ vysvětluje zrod medailonu Libor Smejkal a dodává: 

„Trilogii hodlám uzavřít snímkem o Josefu Pěnčíkovi, národopis-
ci z Jinošova, znalci díla obou předchozích autorů.“

K tvorbě filmu Zrod knihy si filmař přizval dceru Stanisla-
va Vodičky Lidmilu Dohnalovou, knihovnici z Borů Blanku Kří-
žovou a knihovnici z Rožďalovic Svatavu Krumphocovou, od 
nichž získal mnoho cenných informací. Další čerpal z archivních 
materiálů, článků, brožur, knih. „Stanislava Vodičku jsem znal 
z jeho knihy Tam, kde usínají motýlové. Osobně jsem se s ním 
potkal jen jednou, nedlouho před jeho smrtí. Natáčel jsem teh-
dy nějaké záběry pro nemocnici v Novém Městě na Moravě 
a když jsem tam tak chodil s kamerou po chodbách, řekli mi: 

Tady leží pan Vodička, známý spisovatel. Viděl jsem ho tedy jen 
na nemocničním lůžku,“ vzpomíná Smejkal.

Samotné natáčení filmu Zrození knihy trvalo rok a půl. „Bylo 
tou nejnáročnější částí práce. Odehrávalo se v Rožďalovicích, 
Tasově a Velkém Meziříčí. Zahrnovalo spoustu nachozených 
kilometrů, hodně po kopcích. Některé záběry jsem musel pře-

táčet, vzniklo tak několik verzí, 
které jsem postupně skládal 
dohromady v jeden celek,“ popi-
suje Smejkal.

Film má 51 minut a je oboha-
cen o mnoho záběrů řeky Osla-
vy a nádherné přírody Velkome-
ziříčska, jejímž velkým znalcem 

a obdivovatelem Stanislav Vodička byl, dále obsahuje ukázky 
jeho knihvazačského umu a také citace z knihy Velkomeziříč-
ské řeky od Bohumíra Macháta a Antonína Havláta a z eseje 
Stanislav Vodička od Radovana Zejdy. „Chybělo jen něco au-
tentického, osobního, Vodičkův hlas. Bylo pro mě velkým zkla-
máním, že se mi jej nepodařilo nikde sehnat, ač jsem věděl, že 
několik relací Československého rozhlasu s ním proběhlo. V ar-
chivech se však nedochovaly. Film jsem tedy dokončil a ode-
vzdal. Vzápětí se ozvala Lidmila Dohnalová, že přece jen doma 
záznam rozhovoru s tatínkem našla. Nahrávka přímo z rádia 
na kazetu sice byla nekvalitní, zvuk velmi špatný, ale podařilo 
se mi jej jakž takž obnovit a Vodičkův hlas do filmu na vhodná 
místa zařadit,“ uzavírá Libor Smejkal.

Život a dílo známé velkomeziříčské osobnosti 
Stanislava Vodičky představí film Zrození knihy. 

Premiéru bude mít 12. prosince v 16 hodin 
v kině Jupiter clubu.

Film Zrození knihy je poctou 
Stanislavu Vodičkovi

STANISLAV VODIČKA
(1910–1982)
Rodák z Rožďalovic u Jičína, umělec-
ký knihvazač a básnický prozaik. Po-
cházel z velmi chudé rodiny. Vyučil 
se ve známé knihvazačské dílně Jana 
Rajmana v Rožďalovicích. Později 
se mu podařilo získat vlastní dílnu 
v Tasově, kde začal provozovat svoji 
živnost. Přesídlil tak na Vysočinu, by-
dlel v bývalé papírně u řeky Oslavy. 
Seznámil se zde s knězem a spiso-
vatelem Jakubem Demlem. Po roce 
1948 musel tasovskou dílnu zavřít. 
Nastoupil do národního podniku Ka-
blo a přestěhoval se do Velkého Mezi-
říčí. Vystupoval jako lidový vypravěč 
v horáckém folklórním souboru.

První jeho nesmělé verše se jme-
novaly Bezpečí domova, následovala 
Planina ticha, Na vzdušné pěšince 
a další. Jeho nejznámějším dílem je 
kniha Tam, kde usínají motýlové.

Martina Strnadová
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Jako snad každý rok, i rok s koncovkou 23 má svá výročí. Nejvíce se 
vždycky zaznamenávají události nešťastné, ale staly se i příjemnější 
věci.

Stalo se před lety
1723 – VELKÝ POŽÁR MĚSTA
V minulosti se vařilo na otevřeném ohni, 
a tak se mohlo stát, že se oheň dostal 
širokým komínem na střechu. Tento pří-
pad označovali výrazem „vyšel oheň“. 
Tak vyšel oheň 17. května 1723 z lékárny 
na spodní straně náměstí a rychle se šířil 
po šindelových střechách. Vyhořelo 102 
domů, radnice, dvě městské brány a té-
měř celé předměstí Horní Město. Uhořeli 
čtyři lidé. V zámecké sýpce byly zničeny 
zásoby obilí. Zasažen byl také zámek, 
který prohořel až po sklepy. Následně byl 
přestavěn v barokní podobě. Tento požár 
připomíná obraz sv. Floriána v kostele 
sv. Mikuláše. Malíř K. F. Tepper na něm 
v dolní části zachytil hořící Meziříčí.

1823 – VELKÝ POŽÁR MĚSTA
Za sto let a přibližně ve stejnou dobu se 
situace opakovala. Dne 9. května 1823 
se vzňal tuk při smažení ryb v kuchyni 
syndika Engela, který bydlel jako měst-
ský zaměstnanec na radnici. Ze střechy 
radnice se pak oheň šířil ve směru větru 
vanoucího od západu. Vyhořely domy od 
Radnické ulice až po kostel Nejsv. Trojice 
na Moráni včetně vedle stojící kostnice. 
Rozlily se oba zvony z kostela. Celkem 
byla ohněm zničena radnice, Obecník, 
skoro 200 městských domů (např. „sta-
rá pošta“) a většina domů v Židovské ulici 

(dnes Novosady). Zahynulo jedenáct lidí 
a mnoho dobytka. Při opravě radnice byl 
ze strany od náměstí částečně odbourán 
vyzděný štít.

1923 – VÝBUCH VE SLÉVÁRNĚ
Dne 1. února 1923 došlo k výbuchu 
v Breitenbachově slévárně na Františ-
kově. Při lití válců se roztrhla forma a její 
část včetně rozžhaveného železa byla 
vymrštěna do výše. Kapky tekutého že-
leza spálily vše, čeho se dotkly. Zasaženi 
byli dělníci, zraněn byl také majitel firmy. 
Šest dělníků na následky zemřelo. Byli 
pochováni ve společném hrobě u dol-
ní zdi moránského hřbitova. Pomník je 
označen nápisem „Obětem svého povo-
lání“ a seznamem pohřbených.

1923 – NOVÉ BUDOVY SVĚTLÉ
Ústav pro výchovu dívek „Školy Světlá“ 
byl založen v roce 1901, zpočátku však 
byly třídy i pension v nájmu v různých 
domech po městě. Dne 8. 9. 1923 byly 
slavnostně otevřeny vlastní budovy 
školy, které byly později ještě rozšířeny. 
Ve 20.-30. letech byla škola vyhlášená 
a studovaly na ní i chovanky ze zahraničí. 
Její součástí byl ústav pro vzdělání uči-
telek domácích nauk, ústav pro vzdělání 
učitelek mateřských škol, cvičná mateř-
ská škola, dvouletá odborná škola, kurzy 
pro vychovatelky, rodinná škola, škola 

pro vedení domácností, kuchyňská ško-
la, kurzy pro domácí hospodářství, ško-
la pro rytmiku, jazyková škola, hudební 
škola, kurzy psaní na stroji, kurzy těsno-
pisu a účetnictví, odborná pokračovací 
škola, lidová pokračovací škola, speciální 
lidové kurzy, uměleckoprůmyslové spe-
ciální kurzy apod.

1893 – NÁRODOPISNÁ 
VÝSTAVA A VZNIK MUZEA
Jako příprava na Národopisnou výstavu 
českoslovanskou, která se měla konat 
v roce 1895, začalo sbírání historických 
předmětů. Velkou zásluhu na tom měl 
odborný učitel rolnické školy Ing. An-
tonín Večeř a výstavní odbor Národní 
jednoty pro jihozápadní Moravu včetně 
dámského odboru. Shromážděné ex-
ponáty byly vystaveny na Všeobecné 
krajské národopisné, průmyslové, hos-
podářské, umělecké a hasičské výstavě 
(tak zněl celý název), která se konala od 
26. srpna do 10. září 1893 a byla kromě 
národopisu zaměřena i na další obory. 
Část předmětů vystavených v oddílech 
umění a národopis se po skončení Kraj-
ské výstavy vrátila zpět k majitelům, část 
byla zakoupena nebo opět vypůjčena 
na národopisnou výstavu v Praze roku 
1895, kde tyto předměty tvořily součást 
vybavení horáckého statku. Po skon-
čení pražské výstavy zůstaly tyto věci 
pohromadě a staly se základem sbírek 
velkomeziříčského muzea, které si tak 
v letošním roce připomíná již 130. výročí.

Marie Ripperová

Nová budova Světlé na pohlednici

Dětství a profesní začátky uměleckého knihvazače a spisova-
tele, rodáka z Rožďalovic, jeho život v bývalé papírně u řeky 
Oslavy, práci v Tasově i Velkém Meziříčí, uměleckou tvorbu, zá-
libu v přírodě a další zajímavosti přináší nový filmový medailon, 
který režíroval a natočil Libor Smejkal. „Film o Stanislavu Vo-
dičkovi vznikl na popud Vlastivědné a genealogické společnosti 
a s finanční podporou města. 
V podstatě jsem jím navázal 
na svůj předchozí dokument 
o spisovateli a knězi Jakubu 
Demlovi z Tasova, který měl 
premiéru před pěti lety. Vo-
dička byl totiž jeho velkým 
obdivovatelem a přítelem, 
a též spousta vzpomínek a záběrů k filmu oba spisovatele pro-
pojovala,“ vysvětluje zrod medailonu Libor Smejkal a dodává: 

„Trilogii hodlám uzavřít snímkem o Josefu Pěnčíkovi, národopis-
ci z Jinošova, znalci díla obou předchozích autorů.“

K tvorbě filmu Zrod knihy si filmař přizval dceru Stanisla-
va Vodičky Lidmilu Dohnalovou, knihovnici z Borů Blanku Kří-
žovou a knihovnici z Rožďalovic Svatavu Krumphocovou, od 
nichž získal mnoho cenných informací. Další čerpal z archivních 
materiálů, článků, brožur, knih. „Stanislava Vodičku jsem znal 
z jeho knihy Tam, kde usínají motýlové. Osobně jsem se s ním 
potkal jen jednou, nedlouho před jeho smrtí. Natáčel jsem teh-
dy nějaké záběry pro nemocnici v Novém Městě na Moravě 
a když jsem tam tak chodil s kamerou po chodbách, řekli mi: 

Tady leží pan Vodička, známý spisovatel. Viděl jsem ho tedy jen 
na nemocničním lůžku,“ vzpomíná Smejkal.

Samotné natáčení filmu Zrození knihy trvalo rok a půl. „Bylo 
tou nejnáročnější částí práce. Odehrávalo se v Rožďalovicích, 
Tasově a Velkém Meziříčí. Zahrnovalo spoustu nachozených 
kilometrů, hodně po kopcích. Některé záběry jsem musel pře-

táčet, vzniklo tak několik verzí, 
které jsem postupně skládal 
dohromady v jeden celek,“ popi-
suje Smejkal.

Film má 51 minut a je oboha-
cen o mnoho záběrů řeky Osla-
vy a nádherné přírody Velkome-
ziříčska, jejímž velkým znalcem 

a obdivovatelem Stanislav Vodička byl, dále obsahuje ukázky 
jeho knihvazačského umu a také citace z knihy Velkomeziříč-
ské řeky od Bohumíra Macháta a Antonína Havláta a z eseje 
Stanislav Vodička od Radovana Zejdy. „Chybělo jen něco au-
tentického, osobního, Vodičkův hlas. Bylo pro mě velkým zkla-
máním, že se mi jej nepodařilo nikde sehnat, ač jsem věděl, že 
několik relací Československého rozhlasu s ním proběhlo. V ar-
chivech se však nedochovaly. Film jsem tedy dokončil a ode-
vzdal. Vzápětí se ozvala Lidmila Dohnalová, že přece jen doma 
záznam rozhovoru s tatínkem našla. Nahrávka přímo z rádia 
na kazetu sice byla nekvalitní, zvuk velmi špatný, ale podařilo 
se mi jej jakž takž obnovit a Vodičkův hlas do filmu na vhodná 
místa zařadit,“ uzavírá Libor Smejkal.

Život a dílo známé velkomeziříčské osobnosti 
Stanislava Vodičky představí film Zrození knihy. 

Premiéru bude mít 12. prosince v 16 hodin 
v kině Jupiter clubu.

Film Zrození knihy je poctou 
Stanislavu Vodičkovi

STANISLAV VODIČKA
(1910–1982)
Rodák z Rožďalovic u Jičína, umělec-
ký knihvazač a básnický prozaik. Po-
cházel z velmi chudé rodiny. Vyučil 
se ve známé knihvazačské dílně Jana 
Rajmana v Rožďalovicích. Později 
se mu podařilo získat vlastní dílnu 
v Tasově, kde začal provozovat svoji 
živnost. Přesídlil tak na Vysočinu, by-
dlel v bývalé papírně u řeky Oslavy. 
Seznámil se zde s knězem a spiso-
vatelem Jakubem Demlem. Po roce 
1948 musel tasovskou dílnu zavřít. 
Nastoupil do národního podniku Ka-
blo a přestěhoval se do Velkého Mezi-
říčí. Vystupoval jako lidový vypravěč 
v horáckém folklórním souboru.

První jeho nesmělé verše se jme-
novaly Bezpečí domova, následovala 
Planina ticha, Na vzdušné pěšince 
a další. Jeho nejznámějším dílem je 
kniha Tam, kde usínají motýlové.

Martina Strnadová
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Adventní koncert ZUŠ, foto: Tina KárníkováFestival vzdělávání, foto: Tina Kárníková

Chrámový sbor a schola dětí, foto: Martina StrnadováKamelot, foto: Petr Chňoupek

Štěstí, foto: Tina Kárníková Ples v barevném, foto: Svatopluk Šturma

KULTURA V JUPITER CLUBU
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Novoroční ohňostroj

Pěvecké vystoupení souboru Gymnázia Velké Meziříčí
Novoroční projev starosty města Alexandrose Kaminarase

Ohňostroj
Animovaná pohádka Kocour v botách: Poslední přání – vstup zdarma 

1. 1. 2024 od 17:00 
Náměstí Velké Meziříčí

25. prosinec 
15.30 KONCERT GENEZE
kostel sv. Mikuláše
26. prosinec 
18.30 KONCERT FF 
ENSEMBLE BRNO
kostel sv. Mikuláše

26. prosinec
20.00 ŠTĚPÁNSKÁ ZÁBAVA
se skupinou Adriana, Jupiter club
29. prosinec 
20.00 Předsilvestrovský 
KONCERT LUCY HANGOVER
Jupiter club
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Karel Kotek, Velké Meziříčí, 80 let, 28. 10. 2023

Marie Hortová, Oslavice, nedožitých 85 let, 31. 10. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za 
účast a projevené kondolence při posledním rozloučení 
dne 9. 11. 2023 s paní Marií Hortovou z Oslavice.

Bohuslav Komínek, Velké Meziříčí, 94 let, 3. 11. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za 
účast a projevené kondolence při posledním rozloučení 
dne 11. 11. 2023 s panem Bohuslavem Komínkem 
z Velkého Meziříčí.

Jarmila Součková, Blízkov, 73 let, 9. 11. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za 
účast a projevené kondolence při posledním rozloučení 
dne 16. 11. 2023 s paní Jarmilou Součkovou z Blízkova.

Ing. František Ficek, Velké Meziříčí, 82 let, 11. 11. 2023

Těžko se s Tebou loučilo,
těžko je bez Tebe žít,
láska však smrtí nekončí,
V srdci Tě stále budeme mít.

Dne 24. prosince by paní Blažena Hladká 
oslavila své 100. narozeniny. Odešla tiše 
23. listopadu 2016.

S láskou vzpomínají a za tichou vzpomínku 
děkují dcery s rodinami.

Dne 17. prosince uplyne 20 let od chvíle, kdy 
nás opustil pan Rudolf Němec.

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.

Rodina Němcova

Dne 22. 12. 2023 uplynou čtyři smutné 
roky ode dne, kdy nás opustil náš milovaný 
manžel, tatínek, dědeček, pan Zdeněk Dufek.

S láskou vzpomínají manželka Věra a syn Jiří 
s rodinou.

Kdo v srdci žije, neumírá.

Dne 13. prosince uplyne první smutný 
rok, kdy nás navždy opustila naše drahá 
maminka, babička a prababička, paní Božena 
Dostálová z Borů.

S láskou vzpomínají dcery s rodinami.

Dne 21. prosince uplyne 23 let, co nás 
navždy opustil náš milovaný manžel, tatínek 
a bratr, pan Antonín Střecha ze Lhotek.

S láskou vzpomíná a všem za tichou 
vzpomínku děkuje sestra s rodinou.

26. prosince 2023 to budou 4 roky, co nás 
opustil pan František Jirák.

Děkujeme, tati, za vše, co jsi nám dal.
Děkujeme, ti dědo, že ses usmíval.
Děkuji Ti, milý muži, bez trůnu jsi dával růži, 
s láskou, jakou jsi žil.

S láskou vzpomíná celá rodina.

…a láska zůstane, jež smrti nezná.

28. listopadu 2023 uplynulo šest let, co nás 
opustil manžel, táta, dědeček a pradědeček, 
pan Ladislav Pažourek.

S láskou vzpomíná manželka Anna a děti 
s rodinami.

Jaký je příběh, takový je život: Ne na tom, jak je 
dlouhý, ale na tom, jak je dobrý, záleží.

– Seneca

Dne 26. prosince by oslavil své 70. 
narozeniny a 3. prosince uplynulo třicet let, 
kdy nás navždy opustil pan Vladimír Prokop, 
rodák z Velkého Meziříčí.

Stále vzpomínají a všem ostatním za 
tichou vzpomínku děkují rodiny Prokopova, 
Novákova a Smejkalova.

Dne 12. 1. 2024 to budou tři roky, co nás 
opustila naše milovaná maminka, dcera, 
sestra, sestřenice, teta, přítelkyně, paní 
Milena Doležalová.

Děkujeme za cestu, kterou jsi s námi šla, že 
jsi byla. Chybíš nám.

S láskou vzpomíná celá rodina.

Očím ses ztratila - ale v srdcích zůstaneš navždy.

Dne 5. 12. uplyne první smutný rok od úmrtí naší drahé 
dcery, sestry, tety a milující pratety, paní Jaroslavy Brodské 
z Velkého Meziříčí.

S láskou vzpomíná a nezapomene zarmoucená rodina.

Dne 18. 12. 2023 vzpomeneme 18 let od 
chvíle, kdy nás navždy opustila paní Božena 
Patřičná z Velkého Meziříčí.

Za tichou vzpomínku děkují Jaromír a synové 
s rodinami.

VZPOMÍNÁMEODEŠLI Z NAŠICH ŘAD
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SOUKROMÁ 
INZERCE
Koupíme nemovitost ve Vel-
kém Meziříčí a okolí, dům, 
byt, st. pozemky, pole, lesy, 
i v exekuci, platba v hotovosti. 
Tel.: 605 054 470

Celoročně prodáváme levnou 
směs pro nosnice a králíky, 
nyní ještě levnější - pro nos-
nice 25 kg za 300 Kč, pro krá-
líky 25 kg za 310 Kč (prodá-
váme od 9 do 19 hodin vždy 
po telefonické domluvě). Tel.: 
737 477 773, Hrbov 42 www.
novotny  hrbov.unas.cz.

Koupím staré hračky, šlapa-
cí autíčka, pivní lahve s ná-
pisem, plechovice od olejů, 
motocykly a součástky k nim, 
tel.: 732 400 672. Děkuji

Prodám palivové dřevo i ští-
pané. Tel.: 605 054 470

Koupím truhlářskou srovná-
vačku / hoblovku / s protaho-
vačkou KDR nebo ROJEK. Tel. 
774 707 147

Prodám hezký, světlý byt 
2 + 1 s balkonem, sklepem 
a nádherným výhledem. Byt 
je o podlahové ploše 58 m², ve 
4. (posledním) patře cihlové-
ho domu bez výtahu, na ulici 

Bezručova ve Velkém Mezi-
říčí. Více informací lze získat 
telefonicky nebo písemně. 
Tel: 776 031 697; e  mail: romi-
cak@seznam.cz

Koupím vojenskou výstroj 
např.: vysouvací nože, tropic-
ké klobouky, oblečení pískové 
zelené, modré barvy, kanady 
boty okované-plátěné, mas-
káče, muniční bedny, bundy 
s kožichem, ruksaky. Nabíd-
něte cokoliv i poškozené! Vo-
lejte nebo prozvoňte na tel.: 
732 400 672. Děkuji

Vykupuji kulatinu i dřevo „na 
stojáka“, které pokácíme, od-
voz zajištěn. Tel.: 731 457 371

Provádím veškeré malíř-
ské a natěračské práce. Tel.: 
605 054 470

Koupím československé du-
káty aj. zlaté mince.
T. 778 080 060

Koupím motocykl Simson 
Enduro nebo Electronic nebo 
MZ ETZ 150/250 nebo Jawu 
350/632-640. T: 775 240 360

Koupím pozemek – zahradu 
v oblasti Velkého Meziříčí. 
Tel.: 777 732 777.

Samoobslužný prodej vánoč-
ních stromů přímo z plantá-
že Nabízíme jedle kavkazské, 

korejské, balzámové a ob-
rovské. Cena stromku je 400 
korun za kus, bez rozdílu ve-
likosti. Balení stromku do sítě 
zdarma, do vaku 50 korun. 
Školka se nachází v Olší nad 
Oslavou po silnici směrem na 
Netín po ujetí 150 metrů od-
bočit vpravo, po 600 metrech 
odbočit vlevo a po 50 metrech 
dojedete ke školce. Prodávat 
budeme o sobotách od 10 do 
14 hodin ve dnech 2., 9., 16. 
a 23. prosince 2023.

Dobrý den, mám zájem 
o koupi garáže ve Velkém 
Meziříčí a blízkém okolí. Po-
kud zvažujete prodej garáže, 
prosím, zavolejte mi. S pří-
padným vyklízením rád po-
můžu. Případně, jako odměnu 
za doporučení prodávajícího 
nabízím 5000 Kč. Děkuji. Tel.: 
608 368 532

Provádíme rekonstruk-
ce bytového jádra, zednic-
ké práce a stavební práce.  
Tel.: 605 054 470
Potěšte na Vánoce své blíz-
ké kvalitním prádlem české 
značky Gina. Nabízíme široký 
sortiment dámského i pán-
ského prádla, pyžama, pod-
prsenky, nátělníky, košilky 
a mnohem víc. Kromě prádla 
v I. jakosti u nás najdete i zbo-
ží II. jakosti, za poloviční ceny. 
Např. pánské trenky od 99,–, 

kalhotky od 89,–, pánská py-
žama od 299,–.
Textil oděvy a prádlo Gina, 
Novosady 39, Velké Meziříčí
Otevírací doba po-pá 9-17h, 
tel.: 739 759 131.

Koupím byt ve Velkém Me-
ziříčí – Velké Bíteši. Tel.: 
777 732 777.
Koupím menší byt 1+1, 2+1, 
případně rodinný dům může 
být i v horším stavu. tel.: 
603 908 887
Kopím chatu chalupu, zahra-
du či louku tel.: 606 970 547
Sběratel koupí LP gramodes-
ky a CD disky. Možno i celou 
sbírku. Přijedu. 721 442 860

Prodám malou mrazničku, 
skoro novou, zn. Hyundai. 
Tel: 724 851 044
Koupím motocykl Jawa, ČZ, 
v jakémkoliv stavu, možno 
i zdánlivě nekompletní, ne-
opravitelný, nepojízdný i bez 
TP. V případě, že motocykl 
bude mít platný TP, vyřízení 
přepisu samozřejmostí. Dále 
koupím náhradní díly z těchto 
motocyklů. Za nabídky děkuji. 
Tel.: 737 139 475

Koupím historický moto-
cykl nebo moped mož-
no i nekompletní, díly aj. 
Tel. : 774 746 668

VÁ N OČNÍ PRODEJ KAPRŮ

VELKÉ MEZIŘÍČÍ
Příkopy 333/55 - sádky
s možností zpracování ryb

Hornoměstská (u BILLA) - stánek

KŘIŽANOV - sádky
Křižanov 365

TŘEBÍČ - stánek
ul. Brněnská (před autobazarem)

NÁMĚŠŤ NAD OSLAVOU - sádky
Kleinovka 42

DAČICE - Dačická pekárna - stánek
9. května 117

JEMNICE - řeznictví Zeobs - stánek
Husova 86

MORAVSKÝ KRUMLOV - stánek
Znojemská 390 (u jatek)

prodejní doba
od 8:00 do 16:00

21. 12.–22. 12. 2023
23. 12. 2023

prodejní doba
od 8:00 do 15:00
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10 let jsem řidič Rexík
a mám taxík 
– děcka,
rychle nasedejte,
pojedeme z kopce,
budou brzy Vánoce.

PRODEJ PIVA,   
PIVNÍCH DÁRKŮ 
 A DÁRKOVÝCH POUKAZŮ

Vánoce 
 nemusí být 
 jen sladké

Na konci října oslavil 
své 90. narozeniny 
náš milovaný manžel, 
tatínek, dědeček 

a pradědeček 
Bohumír Stoček 
z Velkého Meziříčí. 
Za starostlivou péči 
děkují a do dalších 
let pevné zdraví 
i hodně radosti přejí 
manželka Marie, 

dcera Marie a syn 
Bohumír s rodinami. 
zdraví.

POTŘEBUJETE OPRAVDU 
DOBRÉHO FYZIOTERAPEUTA?

OTEVŘELI JSME PRO VÁS 
NOVOU ORDINACI

Bc. Libuše Kryštofová
Dům zdraví Velké Meziříčí, Poříčí 11
přízemí nové budovy, 
naproti plicní ordinaci

+420 776 13 15 14

ÚLEVA OD BOLESTI | ZDRAVÍ ŽEN | RELAXACE

OMEZENÍ PROVOZU NA MĚSTSKÉM ÚŘADĚ 
VELKÉ MEZIŘÍČÍ

Upozorňujeme všechny občany, že v pátek 8. prosince 2023 
bude významně omezen provoz na Městském úřadě Velké 
Meziříčí z důvodu každoročního školení zaměstnanců 
z bezpečnosti práce. Děkujeme za pochopení.

Ing. Marek Švaříček, tajemník Městského úřadu Velké Meziříčí

Velkomeziříčsko 1/2024
Upozorňujeme, že lednové tištěné vydání Velkomeziříčska vychází výjimečně až ve čtvrtek 4. ledna 2024 .
Děkujeme za pochopení.

SÝPKA HLEDÁ NOVÉHO NÁJEMCE
Současný nájemce barokní sýpky nad zámkem v ulici 
Ke Třem křížům hodlá ukončit nájemní smlouvu. Rada 
města na svém posledním zasedání rozhodla najít ná-
jemce nového, a zveřejnila tak záměr pronájmu této 
budovy. Rada se také usnesla, že nechá vyhotovit 
posudek, díky kterému bude vědět, jakou má budova 
hodnotu. -pch-
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20:30 předtančení v hlavním sále
21:30 světelná taneční show

22:00 výdej tomboly
23:00 electric boogie taneční show

00:15 losování tomboly
02:00 konec plesu

20:15 slavnostní 
zahájení 

starostou města

19:30 začátek plesu
19:45 videoprojekce

13.  leden 19.30 

Ples
mesta

Jupiter club
Velké Meziřící

www.velkemezirici.cz

ˇ

Předprodej vstupenek 
od 6. prosince 2023 
v informačním centru 
v budově radnice.

the PeoPle
Midnight Coffee session
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SOCIÁLNÍ
SLUŽBY MĚSTA 
VELKÉ MEZIŘÍČÍ

DĚJE SE V KNIHOVNĚ
tentokrát na téma
SPOLUPRÁCE

První záběr dokládá výše naznačené tvrzení, že bychom snad všechny ty knížky 
z místa na místo přenesli i lidským řetězem, tak je to blizoučko. A druhá fotografie 
už nenechá nikoho na pochybách. Od května 2024 nás najdete téměř oproti poště, 
v budově, kam se ještě nedávno chodívalo cvičit a kdysi také třeba do kina.

Městská knihovna Velké Meziříčí oznamuje, 
že bude mít letos naposledy otevřeno 20. prosince 2023.

Znovu přivítá čtenáře 3. ledna 2024 a přeje všem poklidné Vánoce. 

Městská knihovna Velké Meziříčí se v dubnu příštího roku přestěhuje 
do objektu Charity na stejné ulici Poštovní. Hned nato započne na 
dohled od přechodného útočiště rekonstrukce a přístavba stávající‑
ho sídla, která potrvá do poloviny roku 2026.

Aktivizační setkávání 
klientů
V našem domě s pečovatelskou služ-
bou probíhají pravidelná aktivizační 
setkání klientů. Posláním služby je 
podpora aktivního života seniorů, na-
vazování nových kontaktů, vzdělávání 
klientů a další. Velmi oblíbené činnos-
ti jsou trénování paměti, společenské 
hry, přednášky, besedy, kulturní a spo-
lečenské akce, zpívání a cvičení na žid-
lích s míčky, pečení, malování a povídá-
ní si u kávy.

Nabídka aktivit je poměrně pestrá 
a každý si zde najde to své, co ho baví. 
Například minulý týden jsme se s kli-
enty nejprve pěkně protáhli na židlích 
s míčky. Poté následovalo několik kví-
zů. Klienti se rozdělili do dvou družstev 
a soutěžili v počtu správných odpově-
dí. Kvízové otázky se tentokrát týkaly 
témat z oblasti znalosti slovenského 
jazyka, České republiky, pověstí a le-
gend, krajových názvů jídel, hlavních 
měst či hlášek z českých filmů. Další 
částí byl zpěv, klienti hráli na malé hu-
dební nástroje a využili jsme i náš re-
produktor. Důležité je, že si aktivizace 
klienti užívají a rádi na ně dochází.

Kalábová Martina,
sociální pracovník

Ale jak to všechno souvisí s tématem tohoto článku? Docela úzce! Tahle akce vyža-
duje SPOLUPRÁCI na všech frontách, třeba i na té čtenářské! V lednu bude pro naše 
návštěvníky ještě vše při starém. V obvyklé provozní době se dočkají všech běžně 
poskytovaných služeb. V únoru a březnu mohou počítat s prvními změnami. Zavřeno 
bude vedle tradičních úterků i ve čtvrtky. Prostě začínáme balit. Čtenáře také vyzveme, 
aby nám pomohli většími výpůjčkami, pochopitelně na prodlouženou dobu tří měsíců. 
V dubnu bude úplně přerušený provoz. Stěhujeme se. V květnu se v Charitě postupně 
navrátíme k tradiční provozní době a celé škále služeb. Chcete nám přijít pomoct se 
stěhováním či úklidem? Jsme rozhodně pro! Všechny ochotné dobrovolníky do toho, co 
a kdy bude potřeba, ráda zasvětí ředitelka knihovny. Tak se nebojte zajít zeptat. Zrovna 
jako v případě, že máte jen nějaké neodbytné otázky k očekávaným změnám. SPOLU 
tuto PRÁCI určitě zvládneme! text: Ivana Vaňková, Josef Hřeben
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Při prohlížení pohlednic se 
můžeme přenést na za-
sněžené náměstí ve 40. 
letech minulého století 
či si prohlédnout město 
pod bílou sněho-
vou pokrývkou 
od Čechových 
sadů. Po-
hledy jsou 
v obou pří-
p a d e c h 
opatřeny 
textem, 
že se 
j e d n á 
o vá-
noční pozdrav z Velkého Meziříčí. Kromě 
exemplářů, které byly vydávány ve vět-
ším nákladu, nalezneme v muzeu napří-
klad i zkušební tisk vánoční pohlednice 
z roku 1938, která ale nakonec vydána 
nebyla, což prozrazuje poznámka na její 

zadní straně.
Existuje řada dalších zimních fotogra-

fií z fotoateliérů Vilíma Vilímka a Rudolfa 
Skopce, které zachycují Velké Meziříčí 

pod sněhovou pokrývkou. Jeden tako-
výto pohled byl v roce 1935 zaslán do 

Prahy Milce Záviškové, kde jí přítelky-
ně sděluje: „Naše Medřič vypadá dnes 

docela tak jak na obrázku. V měs-
tě jen plískanice, ale Fajtův 

kopec i obě údolí jsou v zim-
ním hávu.“

Vánoční přání nemusejí 
mít pouze podobu před-
tištěné pohlednice, ale 
mohou být i originálním 
dílem, jako je tomu 

v případě listu ulo-
ženého ve fondu 
Zdenky Vorlové 

Vlčkové. Samotný 
obrázek autor doplnil přáním šťast-
ných Vánoc a nového roku 1950.

K pohlednicím a přáním pa-
tří psací potřeby. V depozitáři 
našeho muzea nalezneme hned 
několik kalamářů, které slou-
žily pro uchování inkoustu. Aby 
nedošlo k vylití, odpařování či 
znečištění inkoustu, byly nádobky 
opatřeny víčky. K jedné nádobce ná-
sledně přibyla i nádobka druhá na jemný 

písek či jiný sypký ma-
teriál, který sloužil k posy-
pání mokrého textu, aby nedošlo k jeho 
rozmazání.

Jedním ze sbírkových předmětů je bo-
hatě zdobeny plechový kalamář na čty-
řech nožkách v podobě zahnutých akan-
tových listů. Kromě samotné nádobky na 
inkoust je kalamář opatřen žlábkem na 
odkládání psacích potřeb. V roce 1936 jej 
do muzea darovala vdova po velkomezi-
říčském profesorovi Z d e ň k u 
Heindlovi.

V policích a krabicích na-
lezneme celou řadu kalamářů skle-
něných, kovových či porcelánových. Ve 
sbírkách ale máme i kalamář stříbrný. 
Jedná se skleněnou nádobku na inkoust, 
která je uložena ve stříbrné schránce. 
Toto pouzdro je opatřeno puncem v po-
době hlavy Diany v pětilisté růži, který 
se v Rakousku-Uhersku užíval od roku 
1866.

Kazeta z lipového dřeva z přelomu 19. 
a 20. století, která sloužila na uložení ka-
lamáře a dalších psacích potřeb, je přímo 
spojena s regionální historií. V případě 
této kazety se totiž jedná o práci Antoní-
na Jaroše narozeného v roce 1849, který 
byl bratrancem učitele, školního inspek-
tora a sběratele lidových písní Antonína 

Vorla. Krabička je rozdělena na menší 
oddíly, kde jsou umístěny prohlubně pro 
lahvičky kalamáře. Víko je ozdobeno 
přilepeným dekorem na způsob reliéfu, 
který znázorňuje zkřížená pera překry-
tá břečťanovým věncem. Kazetu muzeu 
daroval v roce 1943 velkomeziříčský 
hostinský Josef Drdla.

DÍL 24: ZIMNÍ POHLEDNICE A PSACÍ POTŘEBY
ZE ZÁMKU
Rok se blíží ke svému závěru a my se opět nacházíme v adventním čase. K tomuto období 
neodmyslitelně patří rozesílání vánočních pohledů. I když se tato tradice pomalu vytrácí, 
my si ji připomeneme díky pohlednicím se zimní a vánoční tematikou, které se nacházejí 
v našem archivu. S psaním souvisejí samozřejmě i psací potřeby, což jsou v případě sbírek 
meziříčského muzea především různé druhy kalamářů.

PŘEDCHOZÍ DÍLY 
NAJDETE ZDE KAZETA NA PSACÍ POTŘEBY

Lucie Pavelcová
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ŠESŤÁCI MĚLI ADAPTAČNÍ KURZ

DEVÁŤÁCI Z OSLAVICKÉ SI POVÍDALI SE STAROSTOU

Začátkem měsíce října se žáci tříd 6.A, 6.B a 6.C ze ZŠ Oslavická 
zúčastnili spolu se svými třídními učitelkami adaptačního kurzu 
v RS Nesměř. Pracovníci střediska volného času DÓZA pro ně při-
pravili program, jehož cílem bylo nejen seznámení s kolektivem 
žáků a novým třídním učitelem, ale vytvoření pozitivních vztahů 
mezi žáky a podpora zdravého fungování skupiny. Formou tema-
tických interaktivních her (sebepoznávací, seznamovací) se žáci 
učili spolupracovat, naslouchat si, lépe rozumět jeden druhému. 
Třídnímu učiteli bylo umožněno poznat své žáky a jejich postave-
ní v novém kolektivu jinak než ve školní třídě.

Jelikož jsme se vydali do RS Nesměř pěšky za krásného sluneč-
ného podzimního počasí, užili jsme si i turistiku. Završením celé 
akce byl výborný oběd. Věříme, že tyto společné strávené chvíle 
děti spojí a že si jednou vzpomenou na svůj „adapťák“ v šesté třídě.

Petra Stočková, Petra Brabcová, Lenka Nováková

Žáci 9. A ze základní školy Oslavická 
v rámci výuky navštívili radnici, aby se 
dozvěděli víc o samosprávě i fungování 
městského úřadu.

Suchou teorii z učebnice pro devá-
té třídy základní školy si žáci zpestřili 
povídáním se starostou města Ale-
xandrosem Kaminarasem a místosta-
rostou Martinem Kamanem. Navštívili 
je v pondělí 20. listopadu. Vyslechli si 
základní informace o velkomeziříčské 
radnici, a to jak o historické budově, 

tak o městském úřadě, který v ní sídlí. 
Rozdíly ve fungování státní správy a sa-
mosprávy, které si mnozí lidé pletou, 
starosta vysvětlil na konkrétních příkla-
dech. Popsal také pravomoci svoje, rady 
i zastupitelstva města. „Právě touha 
některé věci změnit byla pro mě moti-
vací ke vstupu do politiky,“ sdělil žákům. 
A místostarosta navázal otázkou, co by 
deváťáci sami chtěli ve městě změnit. 
Zaznělo několik drobných návrhů napří-
klad pro házenkářskou halu či zastávku 

MHD. „Mně chybí skatepark,“ zmínil je-
den z chlapců. Starosta mu slíbil, že mu 
zjistí podrobnosti o provozu městského 
skateparku na Uhřínovské ulici. „Když 
jsem se žáků v hodině ptala, co by chtěli 
ve městě změnit, odpověděli, že nic. To 
je, myslím, ta nejlepší vizitka,“ dodala 
učitelka Jana Pivoňková.

Výuku přímo v terénu pak školáci za-
končili návštěvou služebny městské po-
licie.

Martina Strnadová
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HOSPIC NABÍZÍ PŮJČENÍ ZDRAVOTNICKÝCH POMŮCEK
Domácí hospic sv. Mikuláše slaví dva 
roky od získání oprávnění k výkonu služ-
by. Získal jej 6. prosince 2021, tedy právě 
na svátek sv. Mikuláše. Hlavním cílem je 
péče, aby nemocný netrpěl nesnesitelnou 
bolestí, aby mohl poslední dny svého živo-
ta strávit doma, bez bolesti a mezi svými 
blízkými a aby byla zachována jeho lidská 

důstojnost. V září 2022 byl uspořádán také 
Hospicový bazárek ve farním sále, který 
vynesl 40 700 korun na provoz hospice 
a nákup potřebných pomůcek pro klienty.

Koncem letošního roku si hospic přeje 
připomenout veřejnosti svou půjčovnu. 
Mezi půjčované zdravotní pomůcky pa-
tří například elektrická polohovací lůžka, 

matrace proti proleženinám, wc křeslo, 
koncentrátor kyslíku nebo chodítko. Pro 
své pacienty nabízí zapůjčení všech po-
můcek zdarma v rámci domácí hospicové 
péče, to po předchozí domluvě na tele-
fonním čísle 607553469. Sídlo se nachá-
zí v ulici U Tržiště 2191/3.

Tina Kárníková

ZÁMEK SE OPĚT ROZEZNÍ 
VÁNOČNÍMI TÓNY
Velkomeziříčské muzeum připravilo na druhou adventní neděli 
vánoční koncert souboru Musica Festiva. Návštěvníci zámku 
se mohou těšit na tradiční vánoční skladby v podání sopranist-
ky Olgy Vít Krumholzové, kytaristy Petra Štěpána, houslistky 
Dagmar Virtové a hobojistky Gabriely Plaché. Během koncertu 
zazní například Schubertova Ave Maria, Alžbětínská serenáda 
či klasické koledy Chtíc, aby spal či Tichá noc, svatá noc.

Koncert se uskuteční v zámecké jídelně v neděli 10. prosince 
v 17 hodin. Vzhledem k omezené kapacitě sálu je nutné líst-
ky předem rezervovat na telefonním čísle 566 522 206. Cena 
vstupenky je 150 korun.

-muz-

ZDRAVÉ MĚSTO POŘÁDÁ 
VÁNOČNÍ BRUSLENÍ
PRO VEŘEJNOST
Tradiční Vánoční bruslení se Zdravým městem se v letošním 
roce uskuteční ve středu 27. prosince. Zabruslit zdarma na 
nové ledové ploše zimního stadionu si lidé budou moci v čase 
10:00–11:30 hodin. Těšit se opět můžete i na různé doved-
nostní soutěže.

Při návštěvě je nutné řídit se provozním řádem zimního sta-
dionu. Děti musí být opatřeny ochrannými pomůckami.

Akce je pořádána ve spolupráci se Zdravým Krajem Vysočina.
Tina Kárníková

17. listopadu pořádal Kynologický klub Velké Meziříčí šestý ročník soutěže Legrando.
Na prvním místě se umístila Ivona + Arabela (44 bodů), na druhém Tina + Róza (43 bodů) a na třetím Alena + Korálka (41 bodů).

ADVENTNÍ KONCERT V NETÍNĚ OVLÁDNOU TRUBAČI
Babylonští trubači, varhaník, houslista 
a místní pěvecký sbor vystoupí na ad-
ventním koncertě v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v Netíně. Koná se v neděli 
10. prosince v 17 hodin.

Koncert zahájí fanfára k poctě Františka 
Podstatzky-Lichtensteina při příležitosti 
jeho nedožitých devadesátých narozenin. 
Na lovecké rohy ji zahrají Babylonští truba-
či pod vedením Miroslava Nováčka. Dále se 

představí varhaník Jaroslav Tůma, pěvecký 
chrámový sbor s hosty a vedle nich i hous-
lista František Novotný.

Zazní skladby od Petra Vacka, Anto-
nína Dyka či Johanna Sebastiana Bacha. 
Po koncertě nebude chybět pohoštění 
a teplý punč.

Akci pořádá Nadační fond Františka 
Podstatzky-Lichtensteina spolu s řím-
skokatolickou farností a obcí Netín. -red-
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Milan Dufek byl oceněn nejvyšším vy-
znamenáním Kraje Vysočina – skleně-
nou medailí – jako organizátor kulturních 
a společenských akcí. Od roku 2000 šéfu-
je městskému kulturnímu centru. Na Vy-
sočinu přivedl Evropský festival filozofie 
a stál také u zrodu spolupráce Akademie 
věd ČR s Krajem Vysočina. Díky této je-
dinečné akci v rámci České republiky se 
neuniverzitní město Velké Meziříčí opět 
stalo městem vzdělanosti. Navázalo tak 
na odkaz Aleny Meziříčské, která zde 
v šestnáctém století vybudovala rene-
sanční palác, v něm zřídila luteránské 

gymnázium, kde probíhala první 
výuka filozofie v zemích Koru-

ny české. V roce 2020 obdržel 
prestižní cenu Akademie věd 
ČR za popularizaci vědy.

Jak se ze sportovce stane šéf kulturní-
ho dění ve městě?
Vždycky jsem byl zapojený do veřejného 
dění. Nejen ve školství, mládeži jsem se 
věnoval i ve volném čase. Trénoval jsem 
přípravku házené, fotbalisty a přes dva-
cet let jsem pořádal dětské tábory. Když 
přišla výzva na ředitele Jupiter clubu, při-
hlásil jsem se. Práce s lidmi mě vždycky 
bavila stejně jako organizování akcí pro 
ně. Vstupoval jsem do toho s vědomím, 
že se mohu spolehnout na svoje orga-
nizační schopnosti a zkušenosti i na lidi 
kolem sebe.
Ředitele Jupiter clubu děláte už dvacet 
tři let. Pořád vás to baví?
Ano, moje práce mě pořád baví. Spousta 
věcí je sice stereotypních, ale vedle toho 
je pořád i spousta věcí nových. Mám na 
tom rád právě setkávání s lidmi, komuni-
kaci, mnoho situací je třeba řešit opera-
tivně. Nabíjí mě to energií.
Co se z pohledu pořadatele za třiadva-
cet let v kulturní oblasti ve Velkém Me-
ziříčí změnilo?
Když jsem nastupoval, začínali jsme 
kulturu znovu rozjíždět. Nebyla divadel-
ní představení, byly tu problémy s ná-
vštěvností koncertů vážné hudby. Stála 
přede mnou velká výzva. Vycházel jsem 
z poznatků práce Ivana Vítka. Snažil 
jsem se zapojit veřejnost a přitáhnout ji 
k Jupiter clubu, aby byl skutečným cen-
trem kulturního dění. Z toho vycházely 
další potřeby. Kulturák nebyl v dobré 
technické kondici, takže už od roku 2002 
jsme řešili rekonstrukci kotelny. Připra-
vovali jsme rekonstrukci velkého sálu, 
která se podařila v letech 2013–2014. 
Na to navázala modernizace kina. Vyví-
jely se i kulturní aktivity, tak jak se měnil 
zájem lidí. Je jasné, že Jupiter club nemá 
možnosti naplnit všechny jejich potře-
by. Možná míň jsme se věnovali mládeži, 
diskotékám, protože naše zařízení pro to 
nebylo uzpůsobeno. Nabídka je podobná, 

jako byla dřív, ale pěkné prostředí 
pomohlo zvednout kvalitu 

akcí.
I řada nových akcí 

za tu dobu vznik-
la a staly se tra-

dičními.
Začali jsme 
s Adventními 

světýlky, Velkomeziříčským kulturním 
létem, filozofickým festivalem, obnovili 
jsme Kruh přátel hudby a průběžně se 
přizpůsobujeme potřebám, které má 
město.
Co dneska nejvíc frčí? Máte u některých 
pořadů jistotu, že na ně lidé přijdou?
Jistotu samozřejmě nemáme nikdy, ale 
třeba divadelní představení si získala 
své stálé návštěvníky. Jsou to stabilní 
čtyři stovky diváků, pro zajímavost, ze 
70 procent jsou to ženy. Stejně stabil-
ní účast máme i v Kruhu přátel hudby. 
Loutkové divadlo i genealogická společ-
nost mají svou stabilní klientelu. Vytvo-
řili jsme zázemí pro Spolek žen a akce 
pořádané ve spolupráci s nimi jsou také 
hojně navštěvované. Rozvíjíme spolu-
práci s mladými, například s divadelními 
spolky Ikaros či Špatně namíchaný bub-
lifuk, jejichž představení mají krásnou 
návštěvnost. Podporu u nás nacházejí 
i příspěvkové organizace města. Podle 
mě to svědčí o tom, že moje vize se na-
plnila stejně jako odkaz Ivana Vítka. Jsme 
dnes jedním z mála kulturáků, který vy-
tváří takové zázemí pro zájmové útvary.
Když se před sedmnácti lety rodil první 
ročník Evropského festivalu filozofie, 
napadlo vás, že tady tak zakoření?
První ročník jsme připravovali s Josefem 
Švecem, který přinesl myšlenku filozo-
fického festivalu z Modeny. Role orga-
nizátora padla na mě coby ředitele kul-
turního centra. Tehdy tomu nevěřil nikdo, 
ani Akademie věd. Pavel Baran si klepal 
na čelo a říkal, jak chceme ve Velkém 
Meziříčí dělat filozofický festival, když 
tady není akademická půda. V prvním 
ročníku byly přednášky čistě filozofické, 
někdy až těžce. Město po mně v té době 
chtělo, abych vytvořil festival, který se 
stane tradičním. Měli na mysli hudební, 
ale těch jsou všude kolem spousty. Chtěl 
jsem tedy pokračovat druhým ročníkem 
festivalu filozofie. Bylo to něco nového, 
navíc se mi líbila návaznost na někdejší 
luteránské gymnázium. Byl jsem pře-
svědčen, že to bude správná cesta, že 
Velké Meziříčí může být pojítkem mezi 
Prahou a Brnem, půdou, kde se akade-
mici budou setkávat.
Přimět filozofy k účasti v prvních roční-
cích asi nebylo snadné, když o festivalu 
nikdo nevěděl.

V začátcích bych nikdy nedokázal při-
vést sem známé hosty, kdybych neměl 
oporu v odborných partnerech. Oni 
ze své pozice měli vliv na přednášejí-
cí a dokázali je přesvědčit. Dnes jsme 
v pozici, že mnozí přednášející už mají 
sami zájem do Velkého Meziříčí přijet. 
Při organizačních jednáních zjišťuji, že 
na akademické půdě mají o festivalu 
dobré povědomí. Kvitují, že díky festi-
valu se vědecké poznatky šíří mezi oby-
čejné lidi.
Základ dalšího, už 18. ročníku festivalu 
je v této chvíli připraven?
Ano, je. Bude na téma přírodní a umě-
lé. V roce 2024 chceme zacílit na umě-
lou inteligenci a vše s ní spojené. Letos 
se nám osvědčila novinka – zapojení 
šesťáků ze základních škol do tématu 
ekologie. V příštím roce budeme v tom-
to projektu pokračovat a ve spolupráci 
s muzeem vtáhneme do festivalu děti od 
mateřských škol až po gymnazisty. Bu-
dou dílny, výstava v synagoze… Snažím 
se, aby se festival dostal pod kůži všem 
generacím.
Takže obavy o jeho budoucnost a zájem 
lidí nemáte?
Nemám. Myslím si, že vzájemnou komu-
nikaci dnes potřebujeme všichni možná 
víc než dřív. A festival lidem nabízí aktu-
ální témata, která zrovna hýbou světem. 
A k tomu jim dává možnost osobního 
kontaktu a diskuse s odborníky, často 
kapacitami ve svých oborech, s nimiž by 
neměli možnost se běžně setkat. Věřím, 
že je to pro lidi důležité.
Jak jste říkal na začátku, práce s lidmi 
vás naplňuje. Ale přece jen, nemáte 
potřebu někdy vypadnout pryč mimo 
civilizaci?
Samozřejmě. V poslední době už pole-
vuji a nemusím být osobně přítomen na 
všech akcích. Při jejich zajištění se mohu 
na sto procent spolehnout na svůj tým. 
Snažím se utéct na svou chalupu, kterou 
už léta rekonstruuji. Rád pracuji se dře-
vem a dělám něco kolem domu. Naplňují 
mě zde také setkání a pobyty s mými 
šesti vnoučaty. Ale nedovedu si předsta-
vit, že bych tam měl zůstat napořád, jak 
jsem si dřív představoval svůj důchod. 
Čím dál víc zjišťuji, že by mi chyběl kon-
takt s lidmi. Na jednu stranu od nich utí-
kám a na druhou stranu je potřebuju.

MARTINA STRNADOVÁ

Milan Dufek: Vzájemnost 
potřebujeme víc než dříve
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Milan Dufek byl oceněn nejvyšším vy-
znamenáním Kraje Vysočina – skleně-
nou medailí – jako organizátor kulturních 
a společenských akcí. Od roku 2000 šéfu-
je městskému kulturnímu centru. Na Vy-
sočinu přivedl Evropský festival filozofie 
a stál také u zrodu spolupráce Akademie 
věd ČR s Krajem Vysočina. Díky této je-
dinečné akci v rámci České republiky se 
neuniverzitní město Velké Meziříčí opět 
stalo městem vzdělanosti. Navázalo tak 
na odkaz Aleny Meziříčské, která zde 
v šestnáctém století vybudovala rene-
sanční palác, v něm zřídila luteránské 

gymnázium, kde probíhala první 
výuka filozofie v zemích Koru-

ny české. V roce 2020 obdržel 
prestižní cenu Akademie věd 
ČR za popularizaci vědy.

Jak se ze sportovce stane šéf kulturní-
ho dění ve městě?
Vždycky jsem byl zapojený do veřejného 
dění. Nejen ve školství, mládeži jsem se 
věnoval i ve volném čase. Trénoval jsem 
přípravku házené, fotbalisty a přes dva-
cet let jsem pořádal dětské tábory. Když 
přišla výzva na ředitele Jupiter clubu, při-
hlásil jsem se. Práce s lidmi mě vždycky 
bavila stejně jako organizování akcí pro 
ně. Vstupoval jsem do toho s vědomím, 
že se mohu spolehnout na svoje orga-
nizační schopnosti a zkušenosti i na lidi 
kolem sebe.
Ředitele Jupiter clubu děláte už dvacet 
tři let. Pořád vás to baví?
Ano, moje práce mě pořád baví. Spousta 
věcí je sice stereotypních, ale vedle toho 
je pořád i spousta věcí nových. Mám na 
tom rád právě setkávání s lidmi, komuni-
kaci, mnoho situací je třeba řešit opera-
tivně. Nabíjí mě to energií.
Co se z pohledu pořadatele za třiadva-
cet let v kulturní oblasti ve Velkém Me-
ziříčí změnilo?
Když jsem nastupoval, začínali jsme 
kulturu znovu rozjíždět. Nebyla divadel-
ní představení, byly tu problémy s ná-
vštěvností koncertů vážné hudby. Stála 
přede mnou velká výzva. Vycházel jsem 
z poznatků práce Ivana Vítka. Snažil 
jsem se zapojit veřejnost a přitáhnout ji 
k Jupiter clubu, aby byl skutečným cen-
trem kulturního dění. Z toho vycházely 
další potřeby. Kulturák nebyl v dobré 
technické kondici, takže už od roku 2002 
jsme řešili rekonstrukci kotelny. Připra-
vovali jsme rekonstrukci velkého sálu, 
která se podařila v letech 2013–2014. 
Na to navázala modernizace kina. Vyví-
jely se i kulturní aktivity, tak jak se měnil 
zájem lidí. Je jasné, že Jupiter club nemá 
možnosti naplnit všechny jejich potře-
by. Možná míň jsme se věnovali mládeži, 
diskotékám, protože naše zařízení pro to 
nebylo uzpůsobeno. Nabídka je podobná, 

jako byla dřív, ale pěkné prostředí 
pomohlo zvednout kvalitu 

akcí.
I řada nových akcí 

za tu dobu vznik-
la a staly se tra-

dičními.
Začali jsme 
s Adventními 

světýlky, Velkomeziříčským kulturním 
létem, filozofickým festivalem, obnovili 
jsme Kruh přátel hudby a průběžně se 
přizpůsobujeme potřebám, které má 
město.
Co dneska nejvíc frčí? Máte u některých 
pořadů jistotu, že na ně lidé přijdou?
Jistotu samozřejmě nemáme nikdy, ale 
třeba divadelní představení si získala 
své stálé návštěvníky. Jsou to stabilní 
čtyři stovky diváků, pro zajímavost, ze 
70 procent jsou to ženy. Stejně stabil-
ní účast máme i v Kruhu přátel hudby. 
Loutkové divadlo i genealogická společ-
nost mají svou stabilní klientelu. Vytvo-
řili jsme zázemí pro Spolek žen a akce 
pořádané ve spolupráci s nimi jsou také 
hojně navštěvované. Rozvíjíme spolu-
práci s mladými, například s divadelními 
spolky Ikaros či Špatně namíchaný bub-
lifuk, jejichž představení mají krásnou 
návštěvnost. Podporu u nás nacházejí 
i příspěvkové organizace města. Podle 
mě to svědčí o tom, že moje vize se na-
plnila stejně jako odkaz Ivana Vítka. Jsme 
dnes jedním z mála kulturáků, který vy-
tváří takové zázemí pro zájmové útvary.
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Pan učitel 
s válečnými kříži

HRDINOVÉ
Velké Meziříčí má bohatou historii, do které se zapsala 
nejedna osobnost. Na některé se ovšem zapomíná. Mezi 
takové patří i legionáři. V našem seriálu chceme připome-
nout osudy některých z nich.

Učitel z Velkého Meziří-
čí, rodák z Radostína 
nad Oslavou, Miloslav 

Milostný prošel s legiemi 
celou Sibiř a zapojil se do od-
boje i za druhé světové války. 
Pojďme se seznámit s jeho 
osudem.

Rod Milostných pochází 
z Řípova, odkud se rozletěl 
do celého světa. Miloslav 
se narodil v Radostíně nad 
Oslavou číslo popisné 86 
dne 24. března 1892, jako 
syn nadučitele Martina Milostného, který byl synem celolání-
ka Jana Milostného z Řípova u Třebíče. Matkou Miloslava byla 
Anna, dcera revírníka ve velkomeziříčské oboře Josefa Fabiána 
a jeho ženy Anny rozené Bartákové. Tatínek Martin učil v Opa-
tově, v Horních Borech a nakonec 25 let v Radostíně.

Miloslav vystudoval gymnázium ve Velkém Meziříčí a uči-
telský ústav v Příboře. Učil v Krásněvsi a ve Vídni. Byl skvělý 
hudebník, byl členem smíšeného chrámového sboru kostela 
sv. Mikuláše ve Velkém Meziříčí, který vedl Bohumil Svoboda, 
žák Leoše Janáčka. A nejen zpíval, ale dirigoval a hrál na var-
hany.

Tvůrčí život mladého učitele narušila válka. Na frontu ode-
šel 24. srpna 1914 se 14. zeměbraneckým pěším plukem. Za 
císaře pána bojoval rok a 4. září 1915 padl do ruského zajetí. 
Do legií se přihlásil v Bolchově 26. července 1917 a 8. září 1917 
byl zařazen do svazku 2. střeleckého pluku a po vykonání dů-
stojnických zkoušek k 7. střeleckému pluku. V březnu 1918 byl 
u 5. střeleckého pluku a s ním se po magistrále dostal do Vladi-
vostoku. Tam se 23. dubna 1920 nalodil na loď Amerika a spolu 
s dalšími šesti tisíci vojáky zamířil směr Terst, kde Amerika za-
kotvila 7. června 1920.

Návrat do normálního života byl rychlý. Už 20. srpna 1920 
se v Netíně oženil se svou předválečnou láskou Hedvikou Ka-
fkovou. O rok později se jim narodila dcera Jasna (jejím synem 
byl učitel a muzejník známý ve Velkém Meziříčí a v Třebíči, Bo-
huslav Mikulášek) a v roce 1923 syn Milan. Od roku 1921 učil 
Miloslav v Horních Borech, od roku 1924 v Pavlínově a poté ve 
Vídni, kde musel v roce 1941 kvůli své legionářské minulosti 
skončit a odejít do výslužby. Věnoval se i kulturnímu a spole-

čenskému životu. Založil kapelu, hrál divadlo i loutkové divadlo. 
Lásku k loutkám po něm zdědila dcera Jasna, která v roce 1951 
založila, spolu s pány Rosou a Slabým, ve Velkém Meziříčí lout-
kové divadlo.

Po okupaci se zapojil do odbojové činnosti. Gestapo jej za-
tklo 6. července 1944, vězněn byl v Jihlavě a v Brně v Kouni-
cových kolejích. Nacistický soudce jej odsoudil k trestu smrti. 
Převezen byl do věznice v Breslau. To už se ale blížila fronta, 
a tak se brzy stěhoval do Zwickau, kde se dočkal osvoboze-
ní. Domů se vrátil 18. května 1945 a od září už učil na obecné 
škole ve Velkém Meziříčí, ale i tam musel, po změně režimu, 
skončit. Válečné útrapy ho ovšem dohnaly a naposledy vyde-
chl 18. listopadu 1958.

Miloslav Milostný byl nositelem Československého váleč-
ného kříže 1914–1918 a Československého válečného kříže 
1939–1945. V roce 1951 sepsal svoje paměti, v jejichž úvodu 
píše: „Divně si osud pohrává s člověkem. Co se na jedné straně 
jeví jako zásluha, je na druhé straně provinění. Zač jsi byl dříve 
pochválen, za to musíš později pykat a trpěti.“

Miloslav byl nejmladší ze čtyř dětí. Jeho bratr Bohuslav se 
stal také učitelem a učil v Horních Borech, Olší, Jersíně, Černé 
a v Rudíkově. Penzi trávil ve Velkém Meziříčí. I on se za dru-
hé války zapojil do odboje. Zatčen byl den před svým bratrem. 
Zemřel 17. února 1942 při pochodu smrti do koncentračního 
tábora Nordhausen -Dora. První Bohuslavův syn Karel se stal 
lékařem a také on se zapojil do odboje. Zatčen byl už 27. říj-
na 1941, odsouzen k trestu smrti a 8. září 1943 v Berlíně po-
praven. Druhý Bohuslavův syn Vlastimil se taktéž do odboje 
zapojil, spolupracoval s odbojovou organizací Rada tří. Měl to 
štěstí, že se osidlům gestapa vyhnul. Po roce 1945 žil a praco-
val v Teplicích a okolí, kde se stal uznávaným elektrotechnic-
kým inženýrem.

Právě letošní rok přinesl dvěma 
z nich životní jubileum – sedmde-
sátku. Jeden oslavenec zahájil leto-

šek lednovými narozeninami, druhý jimi 
rok uzavře na konci prosince. A tak se čas 
naplnil k jejich představení.

MIROSLAV ŠTĚPÁNEK
7. 1. 1953
Nezlomný lidumil, snílek a poctivec, pre-
cizní pracant, vnímavý učitel, zodpovědný 
fantasta, skromný člověk. Zde narozený 
a žijící, vyučený řemeslu, nalézající krásu 
pravdy okamžiku v každém letmém do-
teku s tímto světem. Stále hledající tvar, 
čistotu, jednoduchou, přesto podma-
nivou symbiózu nerezového kovu s ka-
meny. Stále hledající opravdovost a ry-
zost – v umění i v životě. Na svém kontě 
má na 60 samostatných výstav, na 100 
kolektivních, na 20 realizací, 12 knižních 
ilustrací a jeho práce jsou zastoupeny 
v 8 sbírkách. Celých 13 roků vyučoval na 
Střední škole řemesel v Třebíči. A Mezi-
říčím dennodenně neúnavně brázdí se 
svým kolem a úsměvem. Setkání s ním je 
radost z jeho radování se ze všeho živo-
taschopného vůkol. Laskavost a moud-
rost, elegance a skromnost jsou devizou 
jeho výjimečné osobnosti.

BOŘIVOJ PEJCHAL
28. 12. 1953
Student zdejšího gymnázia, technický 
pragmatik spojený se Stavební fakultou 
VUT Brno a velký objevovatel překvapi-
vých souvztažností přirozené volnosti 
a geometrické krásy pythagorejců. Je to 
malíř nejen vibrující v dvojrozměrné plo-
še, cítí potřebu doteku v plasticitě a vrst-
veném reliéfu. Brázdí obrazem, cudně 
a s něžným ostychem modeluje horizon-
ty nádechu a výdechu. Jeho rukopis glo-
suje městská zákoutí, přírodní scenérie 
oživlé pozoruhodným zpracováním de-
tailu. Zrovna tak komentuje svět kolem 
sebe osobitým humorem, lehkým poš-
ťuchováním a nezlomnou životní silou 
pomáhající zdolat vše, co by mu mohlo 
bránit v jeho touze malovat. S větrem 
ve vlasech, neuvěřitelnou houževnatostí, 
s nadhledem své výšky a velikostí svého 
srdce vpisuje do svých obrazů poselství 
odhodlání pro nás všechny. Na svém vý-
tvarném kontě má na 70 autorských vý-
stav a 140 kolektivních výstav.

Oba spojuje nejen rok narození, nýbrž 
i členství v Unii výtvarných umělců České 
republiky a klubu výtvarných umělců Ho-
rácka, především však přátelství a vzá-
jemnost.

Tak na zdraví, štěstí a všechny krásy 
světa!

Staré přísloví praví, že být doma prorokem nebývá možné. A přesto 
máme mezi sebou mnohdy osobnosti nevšední a výjimečné svými 
počiny. Nezajímáme se, nevíme, žijeme svými starostmi… A přes-
to – jejich um je tu pro nás, pro naši radost, pro pohlazení po duši, 
pro kousek fantazie a krásna v našem uspěchaném a ulopoceném 
světě. Stačí otevřít dveře ateliérů, nahlédnout, vkročit a… dívat se. 
A žasnout, co je kolem krásy, vlídnosti a laskavosti. I v našem městě 
a okolí máme nejednoho výtvarníka, který proslul až za hranicemi 
našeho regionu a jehož práce vzbuzuje uznání a obdiv pro svébyt-
nost vidění i pojetí světa i pro kus poctivé řemeslné práce s tím spo-
jené. Eva Kočí Valová

Nestárnoucí 
kozorozi

Miroslav Štěpánek a jeho první Strážce.

Bořivoj Pejchal a jeho obrazy.

Za podklady k tomuto dílu našeho seriálu patří velké poděkování 
paní Marii Mikuláškové.

Petr Chňoupek
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Pan učitel 
s válečnými kříži

HRDINOVÉ
Velké Meziříčí má bohatou historii, do které se zapsala 
nejedna osobnost. Na některé se ovšem zapomíná. Mezi 
takové patří i legionáři. V našem seriálu chceme připome-
nout osudy některých z nich.

Učitel z Velkého Meziří-
čí, rodák z Radostína 
nad Oslavou, Miloslav 

Milostný prošel s legiemi 
celou Sibiř a zapojil se do od-
boje i za druhé světové války. 
Pojďme se seznámit s jeho 
osudem.

Rod Milostných pochází 
z Řípova, odkud se rozletěl 
do celého světa. Miloslav 
se narodil v Radostíně nad 
Oslavou číslo popisné 86 
dne 24. března 1892, jako 
syn nadučitele Martina Milostného, který byl synem celolání-
ka Jana Milostného z Řípova u Třebíče. Matkou Miloslava byla 
Anna, dcera revírníka ve velkomeziříčské oboře Josefa Fabiána 
a jeho ženy Anny rozené Bartákové. Tatínek Martin učil v Opa-
tově, v Horních Borech a nakonec 25 let v Radostíně.

Miloslav vystudoval gymnázium ve Velkém Meziříčí a uči-
telský ústav v Příboře. Učil v Krásněvsi a ve Vídni. Byl skvělý 
hudebník, byl členem smíšeného chrámového sboru kostela 
sv. Mikuláše ve Velkém Meziříčí, který vedl Bohumil Svoboda, 
žák Leoše Janáčka. A nejen zpíval, ale dirigoval a hrál na var-
hany.

Tvůrčí život mladého učitele narušila válka. Na frontu ode-
šel 24. srpna 1914 se 14. zeměbraneckým pěším plukem. Za 
císaře pána bojoval rok a 4. září 1915 padl do ruského zajetí. 
Do legií se přihlásil v Bolchově 26. července 1917 a 8. září 1917 
byl zařazen do svazku 2. střeleckého pluku a po vykonání dů-
stojnických zkoušek k 7. střeleckému pluku. V březnu 1918 byl 
u 5. střeleckého pluku a s ním se po magistrále dostal do Vladi-
vostoku. Tam se 23. dubna 1920 nalodil na loď Amerika a spolu 
s dalšími šesti tisíci vojáky zamířil směr Terst, kde Amerika za-
kotvila 7. června 1920.

Návrat do normálního života byl rychlý. Už 20. srpna 1920 
se v Netíně oženil se svou předválečnou láskou Hedvikou Ka-
fkovou. O rok později se jim narodila dcera Jasna (jejím synem 
byl učitel a muzejník známý ve Velkém Meziříčí a v Třebíči, Bo-
huslav Mikulášek) a v roce 1923 syn Milan. Od roku 1921 učil 
Miloslav v Horních Borech, od roku 1924 v Pavlínově a poté ve 
Vídni, kde musel v roce 1941 kvůli své legionářské minulosti 
skončit a odejít do výslužby. Věnoval se i kulturnímu a spole-

čenskému životu. Založil kapelu, hrál divadlo i loutkové divadlo. 
Lásku k loutkám po něm zdědila dcera Jasna, která v roce 1951 
založila, spolu s pány Rosou a Slabým, ve Velkém Meziříčí lout-
kové divadlo.

Po okupaci se zapojil do odbojové činnosti. Gestapo jej za-
tklo 6. července 1944, vězněn byl v Jihlavě a v Brně v Kouni-
cových kolejích. Nacistický soudce jej odsoudil k trestu smrti. 
Převezen byl do věznice v Breslau. To už se ale blížila fronta, 
a tak se brzy stěhoval do Zwickau, kde se dočkal osvoboze-
ní. Domů se vrátil 18. května 1945 a od září už učil na obecné 
škole ve Velkém Meziříčí, ale i tam musel, po změně režimu, 
skončit. Válečné útrapy ho ovšem dohnaly a naposledy vyde-
chl 18. listopadu 1958.

Miloslav Milostný byl nositelem Československého váleč-
ného kříže 1914–1918 a Československého válečného kříže 
1939–1945. V roce 1951 sepsal svoje paměti, v jejichž úvodu 
píše: „Divně si osud pohrává s člověkem. Co se na jedné straně 
jeví jako zásluha, je na druhé straně provinění. Zač jsi byl dříve 
pochválen, za to musíš později pykat a trpěti.“

Miloslav byl nejmladší ze čtyř dětí. Jeho bratr Bohuslav se 
stal také učitelem a učil v Horních Borech, Olší, Jersíně, Černé 
a v Rudíkově. Penzi trávil ve Velkém Meziříčí. I on se za dru-
hé války zapojil do odboje. Zatčen byl den před svým bratrem. 
Zemřel 17. února 1942 při pochodu smrti do koncentračního 
tábora Nordhausen -Dora. První Bohuslavův syn Karel se stal 
lékařem a také on se zapojil do odboje. Zatčen byl už 27. říj-
na 1941, odsouzen k trestu smrti a 8. září 1943 v Berlíně po-
praven. Druhý Bohuslavův syn Vlastimil se taktéž do odboje 
zapojil, spolupracoval s odbojovou organizací Rada tří. Měl to 
štěstí, že se osidlům gestapa vyhnul. Po roce 1945 žil a praco-
val v Teplicích a okolí, kde se stal uznávaným elektrotechnic-
kým inženýrem.

Právě letošní rok přinesl dvěma 
z nich životní jubileum – sedmde-
sátku. Jeden oslavenec zahájil leto-

šek lednovými narozeninami, druhý jimi 
rok uzavře na konci prosince. A tak se čas 
naplnil k jejich představení.

MIROSLAV ŠTĚPÁNEK
7. 1. 1953
Nezlomný lidumil, snílek a poctivec, pre-
cizní pracant, vnímavý učitel, zodpovědný 
fantasta, skromný člověk. Zde narozený 
a žijící, vyučený řemeslu, nalézající krásu 
pravdy okamžiku v každém letmém do-
teku s tímto světem. Stále hledající tvar, 
čistotu, jednoduchou, přesto podma-
nivou symbiózu nerezového kovu s ka-
meny. Stále hledající opravdovost a ry-
zost – v umění i v životě. Na svém kontě 
má na 60 samostatných výstav, na 100 
kolektivních, na 20 realizací, 12 knižních 
ilustrací a jeho práce jsou zastoupeny 
v 8 sbírkách. Celých 13 roků vyučoval na 
Střední škole řemesel v Třebíči. A Mezi-
říčím dennodenně neúnavně brázdí se 
svým kolem a úsměvem. Setkání s ním je 
radost z jeho radování se ze všeho živo-
taschopného vůkol. Laskavost a moud-
rost, elegance a skromnost jsou devizou 
jeho výjimečné osobnosti.

BOŘIVOJ PEJCHAL
28. 12. 1953
Student zdejšího gymnázia, technický 
pragmatik spojený se Stavební fakultou 
VUT Brno a velký objevovatel překvapi-
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republiky a klubu výtvarných umělců Ho-
rácka, především však přátelství a vzá-
jemnost.
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KŘÍŽOVKA O CENY Autor křížovky: Jaromír Kvíčala

Zdroj textu: turistikavm.cz
Dne 8. listopadu 1620 byla stavovská 
vojska poražena v osudné bitvě na praž-
ské Bílé hoře. Vítězné (tajenka 1) vojsko 
včetně spojenců se vydalo na tažení zemí.

K Meziříčí přitáhli jako první polští kozá-
ci, kteří se však zaměřili především na lépe 
dostupné okolní vsi. Zato valonští rejtaři 
se už pustili do dobývání městských hra-
deb. Část měšťanů (katolíků) se pokusila 
získat lepší pozici tím, že je 13. 12. vpustila 
za hradby. Ani to však nezabránilo „(tajen-
ka 2)“ města i zámku bez ohledu na kon-
fesi. Rabování bylo tehdy běžné, protože 
kořist byla regulérní součástí vojenského 
platu. Před císařskými vojáky utekl 15. 12. 
i kněz Samuel Kosořský.

Vydrancované město zachránil na-
konec sám vítěz od Bílé hory – císařský 
generál Karel (tajenka 3). Do města přijel 
krátce před Vánocemi, a protože jeho vo-
jáci zabránili dalšímu loupení, byl uvítán 
jako král. Ubytovali ho v tzv. Soukenickém 
domě (č. p. 78) a věnovali mu stříbrný ře-
těz, který každoročně získával král střelců.

Hrabě strávil ve městě vánoční svát-
ky, které přinesly pokojný čas i otřese-
nému městu. Katolický generál se po-
staral i o (tajenka 4) Bohorodičky, když ji 
vrátil zpět na hlavní oltář v kostele.

V následujících bouřlivých letech tři-
cetileté války bylo město ještě mnoho-
krát vydrancováno protahujícími vojáky, 
kteří se marně snažili získat od zchud-
lých měšťanů jmění, které už dávno 
neměli. Připomínkou relativně klidných 

Vánoc roku 1620 tak zůstala jen gotická 
socha Madony Velkomeziříčské, která je 
v kostele svatého Mikuláše dodnes.
Tajenka z minulého čísla: Kalvárii, Táhlý, 
Vrchovce, celfotři, Dobrou noc
Znění tajenky a jméno s bydlištěm za-
šlete do 22. prosince 2023 na adresu: 
velkomeziricsko@velkemezirici.cz nebo 
poštou či doručte osobně do redakce
Výherci: Petr Oliva, David Němec 
a Marie Kalinová z Velkého Meziříčí

MEZIŘÍČÍ O VÁNOCÍCH 1620
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MĚSTO POD LUPOU

Po třicetileté válce se ve městě 
usadili Židé a po několika letech 
zakoupili místo na zřízení židov-
ského hřbitova. Protože pro zří-
zení modlitebny (synagogy) bylo 
potřeba povolení, postavili si 
nejdříve modlitebnu soukromou. 
Dokonce dvě. Teprve na konci 17. 
století, po vyřešení administra-
tivních problémů, na místě jedné 
z nich vznikla veřejná synagoga. 
O dvě stě let později synagoga už 
nestačila potřebám náboženské 
obce. Když byla nahrazena novou, 
sloužila „stará synagoga“ jako 
sklad či nouzové ubytování. Svůj 
skrovný majetek tam měla něja-
ký čas uložený i rodina Hilsnerova, 
když se z Polné přestěhovala do 
Velkého Meziříčí.

DÍL 84:
STARÁ 
SYNAGOGA

Interaktivní mapa
památek ve městě:

Po vzniku židovské obce 
byla na konci 17. století po‑
stavena také synagoga.

Text: Marie Ripperová
Foto: Pavel Pavelka



KALENDÁŘ AKCÍ
KINO
Kinosál JC,
1. 12. 2023, 18:30 hodin
Tajemství a smysl života

7. 12. 2023, 18:00 hodin
Jak přežít svého muže

8. 12. 2023, 16:30 hodin
Přání

8. 12. 2023, 19:30 hodin
Napoleon

9. 12. 2023, 19:30 hodin
17. 12. 2023, 18:30 hodin
Tancuj Matyldo

14. 12. 2023, 18:30 hodin
Její tělo

15. 12. 2023, 19:30 hodin
Dcera divočiny

16. 12. 2023, 16:30 hodin
Wonka

16. 12. 2023, 19:30 hodin
27. 12. 2023, 18:30 hodin
Lítá v tom

17. 12. 2023, 16:00 hodin
Tonda, Slávka a kouzelné světlo

22. 12. 2023, 18:30 hodin
Aquaman a ztracené království

28. a 30. 12. 2023, 16:00 hodin
Ptáci stěhováci

28. 12. 2023, 18:30 hodin
Jedeme na teambuilding

30. 12. 2023, 18:30 hodin
A máme, co jsme chtěli

-předpremiéra
Změna programu vyhrazena.

DIVADLO
9. 12. 2023, 15:00 a 17:00 hodin
Malá scéna JC

Pravidelně aktualizovaný
kalendář akcí

naleznete na webu
www.velkomeziricsko.cz

Jak v hospodě napálili čerta
Loutkové představení
Výjimečně se hrají 2
představení v jeden den.
 
KONCERTY
10. 12. 2023, 17:00 hodin
Kostel Nanebevzetí Panny 
Marie, Netín
Adventní koncert v Netíně

10. 12. 2023, 17:00 hodin
Zámecká jídelna
Zámecký adventní koncert

12. 12. 2023, 17:00 hodin
Kostel sv. Mikuláše
Adventní koncert
Srdečně zve ZŠ Oslavická 
a Farnost VM

15. 12. 2023, 21:00 hodin
Music club Panorama
Reflexy

16. 12. 2023, 19:00 hodin
Kulturní dům Měřín
George & Beatovens

17. 12. 2023, 19:00 hodin
Nová synagoga
Adventní koncert
Vystoupí Virtuosi Trebicenses

28. 12. 2023, 18:00 hodin
Nová synagoga
Vánoční benefiční koncert
Vystoupí Virtuosi Trebicenses
Výtěžek poputuje Skautskému 
středisku Velké Meziříčí

14. 1. 2024, 19:00 hodin
Koncertní sál JC
Novoroční koncert KPH

VÝSTAVY
5. – 7. 12. 2023
Velký sál, JC
Tradiční vánoční výstava

7.–12. 12. 2023, 9:00-17:00
Výstavní sál Klubu kultury, 
Velké Bíteš
Tradiční předvánoční
včelařská výstava

8. 12. 2023 10:00 hodin
Nesa - denní stacionář
Prodejní vánoční výstava

RŮZNÉ
10. 12. 2023 14:00 hodin
Chaloupky Baliny
Vánoční ladění

17. 12. 2024, 9:00 hodin
Husův dům
Vánoce starého muže

20. 1. 2024, 20:00 hodin
Velký sál JC
Farní ples
Zahraje Full Band Pozemi

PŘEDNÁŠKY VGS
12. 12. 2023, 16:00 hodin
Kinosál JC
Pocta Stanislavu Vodičkovi
Slavnostní premiéra dokumentu 
o Stanislavu Vodičkovi

PŘIPRAVUJEME
1. 1. 2024, 17:00 hodin
Novoroční ohňostroj
Více informací na straně 17.

13. 1. 2024, 19:30 hodin
Jupiter club
Ples města
Více informací na straně 21.

22. 1. 2024, 19:00 hodin
Velký sál JC
Zdeněk Izer

„Vyndavací zas tam dací“

30. 1. 2024, 19:30 hodin
Velký sál JC
Marian Vojtko a Bohuš Matuš
Za doprovodu Charlie band

HOKEJ
6. 12. 2023, 18:00 hodin
HHK VM – BK Havlíčkův Brod

20. 12. 2023, 18:00 hodin
HHK VM – Technika Hockey 
Brno

3. 1. 2024, 18:00 hodin
HHK VM – Hokej Vyškov

VEŘEJNÉ BRUSLENÍ
Zimní stadion
9. 12. 2023, 14:45 hodin
10. 12. 2023, 15:30 hodin
16. 12. 2023, 13:45 hodin
17. 12. 2023, 14:45 hodin
23. 12. 2023, 14:00 hodin
24. 12. 2023, 13:30 hodin
25. 12. 2023, 10:00 hodin
25. 12. 2023, 14:00 hodin
25. 12. 2023, 18:00 hodin
26. 12. 2023, 10:00 hodin
26. 12. 2023, 14:00 hodin
26. 12. 2023, 18:00 hodin
27. 12. 2023, 10:00 hodin
27. 12. 2023, 18:00 hodin
• dospělí, mládež nad 15 let – 60 Kč
• děti do 15 let – 50 Kč
• doprovod – 20 Kč

VELKOMEZIŘÍČSKÝ 
ADVENT
10. a 11. 12. 2023, 18:00 hodin
Velký sál JC
Tradiční vánoční koncert

12. 12. 2023 19:00
Velký sál JC
Fichtl

13. 12. 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Vánoční koncert Jakub Smolík

16. 12. 2023, 16:00 hodin
Prostor pod lipami
Koncert pod lipami
Vystoupí Stetson

VELKOMEZIŘÍČSKÉ 
VÁNOCE
25. 12. 2023, 15:30 hodin
Koncert Geneze

26. 12. 2023, 18:30 hodin
Koncert FF Ensemble Brno

27. 12. 2023, 20:00 hodin
Štěpánská zábava s Adrianou

29. 12. 2023, 20:00 hodin
Předsilvestrovský koncert
Více informací na straně 17.


